
کید کرد:  وزیر اقتصاد تا

اهتمام وزارت اقتصاد تسریع 
ترخیص دارو و تجهیزات 

پزشکی از گمرک است
کید کرد: وزارت اقتصاد       وزیر اقتصاد تا
تمام تلاش خود را به کار گرفته تا ترخیص 
دارو و تجهیزات پزشکی از گمرکات کشور 

تسریع شود...

روح الامینی عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس شورای اسلامی:

  انبارهای گمرک 
 تا سقف پر از دارو  

و تجهیزات پزشکی است
     عبدالحســین روح الامینــی بــا انتقــاد ار 
عملکــرد وزیر بهداشــت گفــت: انبارهای 
گمرک تا سقف پر است اما کجا باید به این 

موضوع رسیدگی شود؟...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 33  

« از  شیوه اشتباه فروش خودرو گار گزارش »روز

مشتریان، بازنده دعوای 
شورای رقابت و بورس

   اخیــرا شــورای رقابــت اعــلام کــرده اســت: »بــا توجــه بــه الزامی بــودن مصوبه تنظیم بــازار خودروی 
ســواری، هــر گونــه اقــدام برخــلاف ایــن دســتورالعمل از جمله عرضه محصــولات خودرویی در بورس 
کالا، تخلف اســت.« این خبر نشــان از عدم وجه تســمیه این شــورای با نامش دارد، چرا که شــورای 

رقابت به دنبال تقابل با صنعت خودرو است...

ویترین   پیشنهادی

انرژیجامعه

صفحه 3 

صفحه 4  صفحه 7 

مسکن

جا گرفتن دارو در قفسه 
بی نظمی

 نفت  ایران 
روی زمین نمی ماند 

 ریزش میلیاردی 
قیمت مسکن در تهران 

صفحه 2 

نمایندگان از توضیحات سجادی قانع نشدند؛

 سومین کارت زرد وزیر  سومین کارت زرد وزیر 
در میدان مجلسدر میدان مجلس

سرمقالهویترین  پیشنهاد

آیا دردسرهای آراد کوه پایان می یابد؟

گرهای احتمال جابه جایی  اما و ا
»آرادکوه«

گان / گروه جامعه   زهرا آویژ
 آبان ماه سال ۱۴۰۱ بود که گزارشی از ناسا مبنی بر 
وجود توده گاز متان بر فراز ســایت پســماند آرادکوه 
منتشر شد و سر و صدای زیادی برپا کرد. این موضوع 
با تایید محیط زیســت و تکذیب شــهرداری تهران 

همراه شد...

گزارش

خدا به داد کارگران برسد !
   هوشنگ صدفی / روزنامه نگار

کارگــر جماعت؛ نه رســانه دارد نه 
تلویزیــون و نه صدایش به روســای 
قوای سه گانه می رسد؛ تازه اگر برسد 
چــه توفیری خواهد داشــت به جز 

اینکه بگویند ان شاالله در آینده همه چیز روبراه خواهدشد. 
وعده های سرخرمن؛ طی چند سال اخیربارها و بارها از زبان 

مسئولان بیان شده و موضوع جدیدی نیست...
| صفحه 2 را بخوانید 

| صفحه 7 را بخوانید 

احتمال قوی رشد بورس در نیمه دوم سال

 سایه سنگین اسکناس آمریکایی 
بر سر بورس 

  میناسادات حسینی/ گروه اقتصاد
در معاملات یکشــنبه، ۸۸ نماد صف خرید داشتند 
و ۷۵ نمــاد بــا صــف فروش مواجــه بودند و ارزش 
معاملات کل بازار سهام به ۱۲ هزار و ۵۵۷ میلیارد 

تومان رسید...

گفت و گو

| صفحه 3 را بخوانید 

  || صفحه  صفحه 33  

www.roozgarpress.ir
پایگاه خبری

روزنامه روزگار را
در شبکه های اجتماعی 
دنبال و حمایت نمایید

www.instagram.com/rozegarnews

www.jaaar.com/kiosk/archives/rozgar

تجدید آگهی مناقصه تجدید آگهی مناقصه 
شماره شماره 0505//14021402  

شرکت مخابرات ایران )منطقه چهار محال و بختیاری (

شــرکت مخابــرات ایــران منطقــه )چهــار محــال و بختیــاری( در نظــر 
دارد " تعــداد ۱0 عــدد کولــر گازی اســپیلت سرمایشــی 24000btu/h  و 
۱0 عــدد کولــر پنجــره ای 24000 "  مــورد نیــاز خــود را از طریــق مناقصــه 

ــه ای خریــداری نمایــد عــام یــک مرحل
متقاضیــان شــرکت در مناقصــه میتواننــد جهــت کســب اطلاعــات بیشــتر 

بــه آگهــی مناقصــه در ســایت شــرکت مخابــرات ایــران مراجعــه نماینــد
مهلت تحویل پیشنهاد تا ساعت ۱2 روز شنبه مورخ ۱402/04/۱0 

آدرس سایت www.cm.tci.ir )برای دریافت رایگان اسناد(

فراخوان عمومی تجدید استعلام ارزیابی کیفی فراخوان عمومی تجدید استعلام ارزیابی کیفی 
برای انتخاب مشاوربرای انتخاب مشاور

سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران          
کتشاف ح توانمندسازی بخش ا طر

زیابــی کیفــی بــرای  ــی ار کتشــاف( در نظــر دارد فراخــوان عمومـ ح توانمندســازی بخــش ا ســازمان توســعه و نوســازی معــادن و صنایــع معدنــی ایــران )طــر
انتخــاب مشــاور بــر اســاس روش کیفیــت و قیمــت )QCBS( بــا موضــوع "مطالعــات اکتشــاف عمومــی -تفصیلــی بوکســیت  در محدوده هــای کــوه ســیاه - 
ــندان  الکــن  و قلعــه ممبــی در اســتان کهگیلویــه و بویراحمــد" را بــه شــرح زیــر از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت برگــزار نمایــد. لــذا از علاقمـ
زیابــی کیفــی فراخــوان مذکـــور بــه ســامانه تــدارکات الکترونیکـــی دولـــت بــه آدرس  واجــد شــرایط دعـــوت بــه عمـــل می آیــد جهــت دریافــت اســناد ار

www.setadiran.ir )شماره فراخوان 200200۳00۷000022( مراجعه نمایند.
کارفرمــا: ســازمان توســعه و نوســازی معــادن و صنایــع معدنــی ایــران )طــرح توانمندســازی بخــش اکتشــاف( بــه نشــانی: تهــران، بالاتــر از  1- نــام و نشــانی 

، روبــروی ســینما اســتقلال، شــرکت ملــی فــولاد ایــران، بــرج شــمالی، طبقــه پنجــم . کــد پســتی: 6۳۱۱8-۱5946   تلفــن: 02۱-860۳52۳2 میــدان ولیعصــر
2- موضــوع خدمــات مشــاوره:  مطالعــات اکتشــاف عمومــی -تفصیلــی بوکســیت  در محدودههــای کــوه ســیاه - الکــن  و قلعــه ممبــی در اســتان کهگیلویــه 

و بویراحمــد
گواهینامــه صلاحیــت خدمــات مشــاوره: دارا بــودن گواهینامــه صلاحیــت معتبــر پایــه ۱ یــا 2 در تخصــص پیجوئــی و اکتشــاف از ســازمان برنامــه و بودجــه 

کشــور
: 8 ماه شمسی. کار 4- مدت اجرای 

ــدارکات  ــامانه ت ــق س ــورخ ۱402/04/0۳ از طری ــنبه م ــاعت )۱6( روز ش ــت س ــی لغای ــخ درج آگهـ ــی: از تاری کیف ــی  ــناد ارزیاب ــت اس ــل دریاف ــت و مح 5- مهل
الکترونیکــی دولــت )ســتادایران( در دســترس خواهــد بــود.

زیابــی کیفــی متقاضیــان بایــد حـــداکثر تــا ســاعت )۱6( روز یکشــنبه مـــورخ ۱402/04/۱۱ در  کیفــی: مــدارک ار 6- مهلــت و محــل تحویــل اســناد ارزیابــی 
ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتادایران( بــه آدرس www.setadiran.ir بارگــذاری و ارســال شــوند./

 نوبت اول

گهی:  1514700 آ م الف 1123شناسه 
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سیاست 2

رئیس دفتر سیاسی جنبش حماس، بامداد دوشنبه در 
رأس یک هیأت بلندپایه از این جنبش وارد تهران شد.

جنبش مقاومت اســلامی حمــاس، خبر داد که یک 
هیأت از رهبران این جنبش به ریاســت »اســماعیل 
هنیه« رئیس دفتر سیاســی حمــاس، بامداد دیروز 
)دوشــنبه، ۱۹ ژوئن(، به دعوت جمهوری اســلامی 

ایران وارد تهران شد.
در بیانیه این جنبش آمده است: »بنا به دعوت محبت 
آمیز جمهوری اســلامی ایران، یک هیأت از رهبری 
حماس به ریاست اسماعیل هنیه رئیس دفتر سیاسی 

وارد تهران شد«.

بر اساس این بیانیه، قرار است، هیأت حماس در تهران، 
دیدارهایی با مســؤولان ایرانی به منظور گفت وگو و 
تبــادل نظر در خصوص تحولات سیاســی و میدانی 

مربوط به فلسطین داشته باشد.
صالــح العــاروی معــاون رئیس دفتر سیاســی، نزار 
عوض الله، خلیل الحیه، محمد نصر و خالد قدومی در 

این سفر، هنیه را همراهی می کنند.

جنبش حماس اردیبهشت ماه گذشته اعلام کرده بود 
که اسماعیل هنیه، دعوت »حسین امیرعبداللهیان« 
وزیر خارجه ایران برای سفر به ایران را پذیرفته است 
و قــرار اســت در نزدیک ترین زمــان ممکن به تهران 

سفر کند.  
حمــاس اعلام کرد کــه در تماس تلفنی وزیر خارجه 
ایــران بــا هنیه، از رئیس دفتر سیاســی حماس برای 

سفر به تهران و دیدار با سران این کشور دعوت به عمل 
آمد تا درباره تحولات جاری در منطقه گفت وگوهای 
بیشتری صورت گیرد. هنیه نیز ضمن تشکر بابت این 
تماس، دعوت طرف ایرانی را پذیرفته و به زودی قصد 

دارد به تهران سفر کند. 
سفر رئیس دفتر حماس به تهران در حالیست که »زیاد 
النخاله« دبیرکل جنبش جهاداسلامی فلسطین نیز در 
تهران بسر می برد. چند روز پیش یک هیأت بلندپایه 
از جنبش جهاد اسلامی فلسطین به ریاست، دبیرکل 
ایــن جنبــش به تهران آمد و در حال دیدار و رایزنی با 

مقامات ایرانی است.

اسماعیل هنیه در رأس یک هیأت بلندپایه به ایران سفر کرد؛

»حماس« در تهران

سرمقاله

ارتش کره جنوبی بخش غرق شده 
موشک شولیما-1 کره شمالی را پس 

از بیرون کشیدن آن از دریای زرد در 
فرماندهی ناوگان دوم نیروی دریایی 
ارتش کره جنوبی به نمایش گذاشته 
است. این موشک حامل یک ماهواره 

اکتشافی نظامی کره شمالی بود که 
پس از شکست در پرتاب به دریا 

EPA /.سقوط کرد

حضور یک زن در هیات 
همراه وزیر خارجه 
عربستان سعودی در 
سفر به تهران سوژه 
عکاسان خبری شده 
است./ فارس

گزارش تصویری

نمایندگان از توضیحات سجادی قانع نشدند؛

سومین کارت زرد وزیر در میدان مجلس
نمایندگان مردم در مجلس پس از طرح سوال 
نماینده شیراز از وزیر ورزش درخصوص علت 
بی عدالتی در توزیع زیرســاخت ها و امکانات 
ورزشی در کشور، از توضیحات وی قانع نشدند 

و به وی کارت زرد دادند.
 نمایندگان در نشســت علنی دیروز مجلس 
شورای اسلامی در جریان سوال روح الله نجابت 
نماینده شیراز و زرقان از حمید سجادی وزیر 
ورزش و جوانــان در خصوص علت بی عدالتی 
در توزیع زیرســاخت ها و امکانات ورزشی در 
کشــور و کوتاهی در اجرای مصوبات سفرهای 
اســتانی رئیس جمهور و وعده های اعلام شده 
وزیر درخصوص ساخت تأسیسات ورزشی، با 
۶۳ رأی موافــق، ۱۴۶ رأی مخالــف و ۶ رأی 
ممتنع از توضیحات وزیر قانع نشدند و به این 

ترتیب وزیر کارت زرد دریافت کرد.
نجابت: چرا تهیه سند آمایش توسعه 

ورزشی به نتیجه نرسیده است؟
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به وعده وزیر ورزش مبنی بر تهیه طرح 
سند آمایش توسعه ورزشی کشور در زمان رای 
اعتماد در بازه زمانی ســه ماهه گفت: اکنون 
مدت ها از وعده وزیر ورزش برای تهیه ســند 
آمایش توسعه ورزشی می گذرد اما بنا بر گزارش 
مرکز پژوهش ها و دیوان محاســبات تاکنون 

اقدامی در این حوزه صورت نگرفته است.
روح الله نجابت در جلسه علنی مجلس شورای 
اسلامی و در طرح سوال از وزیر ورزش و جوانان 
پیرامون علت بی عدالتی در توزیع زیرساخت ها 
و امکانات ورزشــی کشور و کوتاهی در اجرای 
مصوبات سفرهای استانی و وعده های داده شده 
اظهار کرد: بنده خیلی روشن سوالم را مطرح 
می کنــم. نقدهای بنده معطوف به عملکردها 
است و نقدی در خصوص شخصیت ارزشمند 
وزیر ندارم. توانمندی ورزشی یک مقوله است 
و توانمندی مدیریت ورزش کشور مقوله دیگر. 
روزی که دولت ســیزدهم روی کار آمد و شما 
به عنوان وزیر ورزش معرفی شــدید در صحن 
و کمیســیون های مجلس شــورای اسلامی 
وعده هایــی دادید دولت هم در برنامه تحولی 
خود قول داد که در ورزش کشور تحول ایجاد 

کند.
وی ادامه داد: از جمله وعده های شــما تغییر و 
تحول در وزارت ورزش به عنوان دروازه دولت 
مردمی، اجرای عدالت در ورزش و محرومیت 
زدایی در مناطق محروم، افزایش سرانه ورزشی 

و تحمیل پروژه های نیمه تمام بود و مهم ترین 
وعده شــما تهیه طرح سند آمایش سرزمینی 
در ساخت و سازهای ورزش کشور بود که قول 

دادید ظرف سه ماه آن را تهیه کنید.
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: اگر آغاز به کار شــما را در مهرماه 
۱۴۰۰ در نظر بگیریم چند سه ماه از این مدت 
گذشته است و شما به این موضوع عمل نکردید. 
در قانون اهداف و وظایف وزارتخانه نیز صراحتا 
شما مکلف به تهیه طرح آمایش توسعه ورزشی 

کشور شدید.
وی ادامــه داد: در بهمن ماه که برای اختتامیه 
مسابقات بین المللی بدمینتون به شیراز آمده 
بودید پشت تریبون رفتید و قول دادید که یک 
مجموعه ورزشی چند منظوره در شیراز افتتاح 
کنید اما بعد از یک ســال که نزد شــما آمده ام، 

خاطر شما نبود که این وعده را داده اید.
نجابت گفت: سوال بنده منطقه ای نیست بلکه 
سوال ملی است سوال بنده به صورت واضح این 
است که چرا تهیه سند آمایش توسعه ورزشی 
به نتیجه نرسیده است؟ براساس گزارش دیوان 
محاسبات و مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اســلامی در این زمینه توفیقی حاصل نشده 

است.
احمد راستینه هفشجانی سخنگوی کمیسیون 
فرهنگی مجلس در تشــریح گزارش ســوال 
نماینده شیراز و زرقان از سجادی گفت: سوال 
نماینده مردم شــیراز و ۴۴ نفر از نمایندگان 

از وزیــر ورزش در خصوص علت بی عدالتی در 
توزیع زیرساخت ها و امکانات ورزشی در کشور 
و کوتاهی در اجرای مصوبات سفر های استانی 
رئیــس جمهور و وعده های اعلام شــده وزیر 

درخصوص ساخت تأسیسات ورزشی است.
ایــن نماینده مردم در مجلس یازدهم در 
تشــریح نتیجه بررسی ســوال مذکور در 
کمیسیون فرهنگی عنوان کرد: در اجرای 
ماده ۲۰۷ آیین نامه داخلی مجلس شورای 
اســلامی، ســوال فوق در دستور جلسه 
رســمی روز دوشنبه مورخ۱۴۰۱/۰۹/۱۴ 
کمیســیون با حضور نماینــدگان عضو 
کمیســیون و نماینده سوال کننده مطرح 
شــد و با توجه به عدم حضور وزیر ورزش 
و جوانان در این جلســه کمیسیون قلمرو 
سوال را ملی تشخیص داده و مستند به بند 
)۱( ماده )۲۰۸( آیین نامه داخلی مجلس 
شورای اسلامی گزارش سوال جهت اعلام 
وصول در اولین جلســه علنی ارسال می 

گردد.
حمید سجادی در جلسه علنی دیروز )دوشنبه(
مجلس به این ســوال روح الله نجابت نماینده 
شــیراز پاســخ داد که چرا بی عدالتی در توزیع 
زیرســاخت ها و امکانات ورزشــی در کشور و 
کوتاهی در اجرای مصوبات ســفرهای استانی 
رئیس جمهور و وعده های اعلام شده وزیر در 
خصوص ساخت تأسیسات ورزشی وجود دارد.
وی ضمن تســلیت شــهادت امام جواد )ع( و 

گرامیداشــت یاد شهید اسماعیلی در حادثه 
بالگرد و همچنین اشــاره به آســیب تعدادی 
از مدیــران وزارت ورزش در این حادثه گفت: 
بعد از حادثه بالگرد کمتر توانســتیم خدمت 
نمایندگان باشــم که ان شــاءالله به شرایط 
بهتر برســیم تا انجام وظیفه کنیم؛ همچنین 
عذرخواهــی می کنم که به دلیل این حادثه 
ارتباطم با نمایندگان کمتر شد که ان شاءالله 

زودتر جبران می کنیم.
وزیر ورزش  و جوانان در ادامه درباره سند ملی 
آمایش ســرزمین گفت: تهیه ســند آمایش 
ســرزمین از تکالیف وزارت ورزش و جوانان 
است که در روز رای اعتماد وعده انجام آن را 
دادم؛ این سند درباره حوزه زیرساخت است.
وی  ادامه داد: توزیع عادلانه منابع اعتباری در 
پیش بینی پروژه های عمرانی ورزش، تصمیم 
ســازی در برنامه اجرایی توســعه زیرساخت 
های ورزشــی براســاس پراکندگی ظرفیت 
های استعداهای ورزشی متناظر با پهنه بندی 
جغرافیای، ترسیم توزیع فراوانی اماکن ورزشی 
با مالکیت دولت و بخش خصوصی و ترســیم 
ســیمای توســعه یافتگی در ورزش کشور، ۴ 
هــدف اصلی بود که در تهیه ســند آمایش ۴ 
دنبال کردیم؛ بر همین اساس سامانه ای درباره 
ترسیم توزیع فراوانی اماکن ورزشی با مالکیت 
دولت و بخش خصوصی تهیه شده که به زودی 
آدرس آن را بــه نماینــدگان خواهیم داد تا در 
جریان وضعیت پروژه های ورزشی قرار گیرند.

ســجادی با بیان اینکه دو رویکرد پایه ریزی 
مبتنی بر نظام آمار ثبتی در جمع آوری داده و 
استقرار پایگاه های داده یکپارچه در محورهای 
موضوعی سرمایه انسانی ورزشی در تهیه سند 
آمایش دنبال شــده است، گفت: در تهیه سند 
آمایش ۶ مرحله طی شده که اکنون در اجرای 
مرحله ششم یعنی اقدامات پیش رو قرار داریم.
وی با بیان اینکه ۷۱ اماکن ورزشی در سامانه 
جامع مبین ثبت شــده اســت، افــزود: ۹۲۵ 
مجموعه ورزشــی و ۱۱ هزار و ۶۸۸ ورزشکده 
داریــم که از این تعــداد ۷ هزار و ۵۵۹ فضای 
سرپوشــیده و ۴ هزار و ۳۹ فضای روباز داریم 
و برخی هر دو هســتند؛ در مجموع ۱۲ هزار و 

۶۸۴ فضای ورزشی در کشور داریم.
وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: اســتان فارس 
با داشــتن هزار و ۱۹۹ مکان ورزشــی دولتی 
ثبت شــده بیشــترین تعداد مکان ورزشی در 
کشــور و اســتان قم نیز با داشتن ۱۵۰ مکان 
ورزشی دولتی ثبت شده دارای کمترین تعداد 
اســت؛ ۱۸ درصد از اماکن ثبت شده و مستقر 
در سامانه در مناطق روستایی و ۸۲ درصد در 

مناطق شهری است.
وزیــر ورزش و جوانــان با اشــاره به صحبت 
های نجابت نماینده شــیراز گفت: من در آن 
فیلم پخش شــده از سخنرانی خود گفتم که 
امیدوارم ســالن ورزشی مجهز و بزرگتری در 
شیراز داشته باشیم و هنوز هم این آرزو را دارم؛ 
در ۶ سال گذشته در شیراز حدود ۶ هزار نفره 
سقف پوشیده ورزشی آماده شده و در تابستان 
۱۴۰۰ به اداره کل جوانان استان فارس تحویل 
داده شده است. طبق گفته مدیرعامل شرکت 
تجهیز هنوز بخش هایی از تهویه حرارتی این 
سالن و برق داخلی مشکل دارد به همین دلیل 
در یک ســخنرانی در دهه فجر آرزوی خوب 
برای یکی از مهمترین اســتان هایمان کردم و 
کار اشتباهی نکردم. همین سالن حدود ۶ هزار 
نفره در شیراز به درخواست استاندار روز گذشته 
ترک تشــریفات آن امضا شد تا تحویل بخش 
سازمان همیاری استان شیراز شده تا زودتر به 

بهره برداری برسد.
در نهایت نمایندگان از توضیحات ســجادی 
قانع نشــدند و با ۱۴۶ رای مخالف به او کارت 

زرد دادند.
این ســومین کارت زردی است که نمایندگان 
به وزیر ورزش داده اند. کابینۀ دولت در مجموع 

۸ کارت زرد از مجلس دریافت کرده است.

خبر ویژه

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران گفت: رژیم نژادپرست صهیونیستی منشاء و منبع اصلی ایجاد ناامنی و بی ثباتی 
در منطقه است و باید اقدام منسجم و موثر کشورها و دولت های اسلامی برای توقف جنایات ضدبشری صهیونیست ها 
علیه ملت مظلوم فلسطین صورت گیرد. زیاد نخاله دبیر کل جنبش جهاد اسلامی فلسطین و هیات همراه در محل 
وزارت امور خارجه با حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان دیدار و گفت وگو کرد. امیرعبداللهیان در این 
دیــدار بــا تبریــک پیروزی بزرگ اخیر رزمندگان مقاومت در جنگ ۵ روزه غزه و نقش موثر وحدت گروه های مقاومت 
در این پیروزی، مســاله فلســطین را مســاله محوری جهان اسلام دانست و بر حمایت جمهوری اسلامی ایران از آرمان 
فلسطین و قدس شریف و پشتیبانی از مقاومت مشروع ملت فلسطین علیه اشغالگران صهیونیست تاکید کرد. وزیر امور 

خارجه رژیم نژادپرست صهیونیستی را منشاء و منبع اصلی ایجاد ناامنی و بی ثباتی در منطقه دانست و اقدام منسجم 
و موثر کشورها و دولت های اسلامی برای توقف جنایات ضدبشری صهیونیست ها علیه ملت مظلوم فلسطین و حمایت 
از مقدســات اســلامی در قدس شــریف را خواســتار شد. امیرعبداللهیان با اشاره به نقش شهید سلیمانی در حمایت از 
مقاومت فلسطین افزود: در اندیشه و تلاش های مخلصانه شهید سلیمانی، تقویت همبستگی بین کشورهای اسلامی، 
رفع تهدید رژیم صهیونیستی از امت اسلامی و مقابله با سلطه طلبی آمریکا از اولویت های اصلی به شمار می آمد و در 
مورد فلسطین نیز همانگونه که در بیانات عمیق رهبر معظم انقلاب تصریح شد، شهید سلیمانی به معنای واقعی کلمه 
دست مقاومت فلسطین را در مقابل رژیم متجاوز تا بنُ دندان مسلح و مورد حمایت همه جانبه آمریکا و غرب پرُ کرد.

وزیر امور خارجه در دیدار دبیر کل جنبش جهاد اسلامی فلسطین:

رژیم صهیونیستی منشاء ایجاد ناامنی و بی ثباتی در منطقه است

بین الملل

روح الامینی عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس شورای اسلامی:

  انبارهای گمرک تا سقف پر از دارو 
و تجهیزات پزشکی است

یک عضو کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس 
شــورای اسلامی با انتقاد ار عملکرد وزیر بهداشت 
گفت: انبارهای گمرک تا ســقف پر اســت اما کجا 
باید به این موضوع رســیدگی شود؟ عبدالحسین 
روح الامینی در جلســه علنی و در جریان بررســی 
ســومین گزارش کمیسیون بهداشت و درمان در 
مورد بررســی عملکرد دســتگاههای اجرایی در 
دو حوزه واردات و ترخیص تجهیزات پزشــکی و 
مدیریت بازار دارویی کشور گفت: در زمستان ۱۴۰۰ 
با وجود هشدارهای لازم به دلیل عدم پیش بینی 
درســت بحرانی در تابستان در حوزه دارو به وجود 
آمد و همین موضوع در سال ۱۴۰۱ نیز تکرار شد؛ 
بحران پیش رو حاصل عدم توجه به هشــدارها و 
تذکرات اســت که تولیت نظام سلامت وظایفش 
را فرامــوش کرده اســت. وی با بیان اینکه تفاوتی 
میان صحبت های وزیر و برخی از مسئولان وجود 
دارد، افــزود: وزیر در توضیحات خود می گوید که 
تنها یک حلقه از زنجیره است که این اشتباه است؛ 
ایشان حلقه نیست بلکه تولیت نظام سلامت است 
و باید به وظایفش عمل کند. وقتی وزیر بهداشــت 
کنار می کشــند تیر کمبود دارو به ســایر اعضای 
کابینه، معاون اول رئیس جمهور، مجلس و روحانیت 
می خورد. روح الامینی با اشاره به کمبود سرم، داروی 
هموفیلی، تالاسمی و پیوند گفت: طی ۲ سال اخیر 
کمک های زیادی شده اما وزارت بهداشت که تولیت 
این موضوع را برعهده دارد کنار کشیده و خود را تنها 
یــک حلقه از زنجیر توصیف می کند. این نماینده 
مردم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به گزارش 
مسئولان گمرک در کمیسیون بهداشت پیرامون 
وضعیت دارو و تجهیزات پزشکی، گفت: انبارهای 
گمرک تا سقف پر است اما کجا باید به این موضوع 

رسیدگی شود؟

رئیس مجلس:

  پیگیری می کنیم مالیات 
بر ارزش افزوده دارو صفر شود

رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: مالیات بر 
ارزش افزوده دارو یک درصد شــده اســت که در 
جلســه ســران قوا پیگیری می کنیم صفر شــود.  
محمدباقر قالیباف در جلسه علنی مجلس شورای 
اسلامی و در جریان رسیدگی به گزارش کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس در مورد بررسی عملکرد 
دستگاه های اجرایی در دو حوزه واردات و ترخیص 
تجهیزات پزشــکی و مدیریت بازار دارویی کشور، 
اظهار داشــت: بحث سلامت مهم بسیار مهم است 
و فارغ از مشکلات در حوزه هزینه و دغدغه تأمین 
کالا، ما در دولت و مجلس شورای اسلامی باید به 
نارضایتی مردم در حوزه سلامت توجه کنیم، چرا 
که فشــار روانی روی مردم در حوزه سلامت وجود 
دارد. رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: باید 
بحث ارز و ریال دارو با همان پیش بینی صورت گرفته 
در قانون بودجه دنبال شــود. صبح هم جلسه ای با 
رئیس کمیسیون بهداشت مجلس داشتم و تاکید 
کردم که به همان اندازه اهمیت هدفمندی موضوع 
دارو هم مهم است و باید سازمان برنامه این کار را با 
دقت دنبال کند. وی ادامه تصریح کرد: این موضوع 
را در جلســه سران دنبال می کنیم که باید مالیات 
بر ارزش افزوده کالاهای اساسی و دارو و تجهیزات 
مصرفی پزشــکی صفر باشد که اکنون یک درصد 
است. قالیباف با تشکر از رئیس کل گمرک ایران، 
اظهار داشت: گمرک تلاش داشته اما با تأخیر مواجه 
بوده به طوری که اکنون دارو در گمرک دپو شــده 
و به دست مردم نمی رسد. باید در بحث مربوط به 
نرخ گمرک و سود بازرگانی هم دستگاه های مربوطه 
ابلاغیه ها را به گمرک انجام دهند که گمرک بتواند 
امور را پیگیری کند. وزارت بهداشــت این موارد را 

دنبال کرده ما هم کمک می کنیم.

العربی الجدید: 

 امیرعبداللهیان 
به عمان و قطر می رود

یک رسانه عربی اعلام کرد که امیرعبداللهیان وزیر 
خارجه ایران در سفری منطقه ای راهی عمان و قطر 
می شود. پایگاه خبری العربی الجدید به نقل از منابع 
مطلع اعلام کرد که حسین امیرعبداللهیان، وزیر 
خارجه ایران سفری منطقه ای را آغاز خواهد کرد و 
این سفر کشور های عمان و قطر را شامل می شود. 
این منابع که خواستار عدم فاش شدن نامشان شده 
اند تاکید کردند که این ســفر در راستای سیاست 
دیپلماســی همســایگان دولت ایران و پیگیری 
پرونده های مشــترک و همچنیــن تقویت روابط 
دوجانبه است.  در این گزارش آمده است که اهمیت 
این سفر فراتر از روابط دوجانبه است و به پرونده های 
مهم میان تهران و واشنگتن پرداخته خواهد شد، 
زیرا عمان و قطر اکنون نقش واسطه میان این دو 
کشــور در زمینه کاهش تنــش، تبادل زندانیان و 
مذاکرات هســته ای را ایفا می کنند.  در بخشــی از 
این گزارش آمده است که سفر امیرعبداللهیان سه 
هفته پس از ســفر سلطان هیثم بن طارق، پادشاه 
عمان به تهران انجام می شــود که گفته می شــود 
پادشــاه عمان در آن ســفر پیام آمریکا را به ایران 
منتقل کرده است.  این رسانه عربی همچنین ادعا 
کرده که برخی معتقدند امیرعبداللهیان در این سفر 

پاسخ ایران به پیام آمریکا را خواهد داد.

خدا به داد کارگران برسد !
   هوشنگ صدفی / روزنامه نگار

کارگر جماعت؛ نه رســانه دارد نه 
تلویزیون و نه صدایش به روســای 
قوای ســه گانه می رســد؛ تازه اگر 
برسد چه توفیری خواهد داشت به 
جــز اینکــه بگویند ان شــاالله در آینده همه چیز روبراه 
خواهدشد. وعده های سرخرمن؛ طی چند سال اخیربارها 
و بارها از زبان مســئولان بیان شــده و موضوع جدیدی 
نیســت . تــازه اگر در کوچــه و خیابان یا مقابل مجلس 
و وزارت کار هم داد بزنند صدایشــان دوتا کوچه بالاتر 
نمی رود ؛ اگر از کوره در بروند؛ باتوم ؛ دادگاه و پاســگاه 

به دادشان می رسد .
سازمان های کارگری ؛ قربانشان بروم فقط زمان انتخابات 
مجلس و ریاست جمهوری سراغ کارگران می روند آن 
هم با لیست های ردیف شده که تاکنون کارگری نکرده 
انــد و قیافــه های کارگر هــا را در میدانگاه یا کارخانه از 

تلویزیون تماشا کرده اند.
نمایندگان کارگران با این که نرخ تورم ســال۱۴۰۱ و 
۱۴۰۲ را با پوســت و خون حس کرده اند ؛ بدون توجه 
به واقعیت های زندگی کارگران دست به دست دولت و 
کارفرمایان دادند تا تعرفه های مزدی ســال ۱۴۰۲ رقم 
بخــورد. امضا کردن متن شــورای عالی کار یک طرف؛ 
بعداز کلی داد و بیداد کارگران ؛ نمایندگان دست به نامه 
شدند که نرخ دستمزدی کارگری را اصلاح کنند. نیازی به 
نامه نگاری نمایندگان کارگری نبود همان موقع نماینده 
کارگران با حق وتو می توانست دستورالعمل شورای عالی 

کار را امضا نکند!
البته وزارت کار با پاسخ دندان شکنی با اشاره به کاهش نرخ 
تورم در آینده نزدیک ؛کنترل نقدینگی و شعارهای مبارزه 
با سلطه دلار استکبار جهانی ؛ نوید داده اوضاع کشور گل 
و بلیل خواهدشــد حال اگر اوضاع خوب نشــد آمارهای 
خــلاف واقع؛ عامــل بروز این اعتراضات کارگری بوده و 
گرنه نرخ مزدها ؛ آن چنان بدک نیست وکوچک شدن 
سفره ها؛ تبلیغات رسانه هاست وگرنه سفره کارگران نه 
تنها کوچک نشده؛ بلکه قرار هست در آینده بزرگ و گل 

و منگلی شود. بر منکرش لعنت .....
حالا کجاشــو دیدیــد وزارت کار کالا برگ الکترونیکی 
درست کرده که ان شاالله مستضعفین جامعه را مستکبر 
کنــد؛ طبعا هر وقت مجلــس و دولت حقوق کارمندان 
دولتی را بالا برد ؛ وزارت فخیمه کار ؛ قشر شریف کارگر 
را از نعمت مزد براســاس آمار تورمی خودی مستفیض 
خواهدکرد.  شــاید وزارت کار درســت می گوید چون 
شورای عالی کار موظف به رعایت افزایش ۲۰ درصدی 
مزد مصوب مجلس بوده چرا که در بودجه برای کارکنان 
دولت ۲۰ درصد افزایش پیش بینی شده؛ لذا برای خوشی 

کارگران؛ یک درصد بیشتر مزد را افزایش دادند!
باوجود شکایت از مصوبه مجلس و دولت؛ به قوه قضاییه؛ 
کارگران انتظار داشتند دیوان عدالت اداری؛ با توجه به 
جایگاه عالی بتواند داد کارگران را از مجلس؛ وزارت کار 
و شورای عالی کار بستاند امابرای ستاندن این داد؛ هنوز 
راه دشــواری در پیش هست به رغم اینکه رئیس دیوان 
عدالــت اداری از اعلام رای هیئت تخصصی در روزهای 
آینده خبر داده اما از دیوان عدالت اداری خبری نیست.

امیدواریــم دادخواهی کارگران از قوه قضاییه؛ مصداق 
نوشداروی بعداز مرگ سهراب نباشد. درآن صورت خدا 
به دادکارگران برســد چون نه تنها نماینده کارگران به 
حقوق آنان درشورای عالی کار بی اعتنا بود ؛ بلکه مجلس 
و دولت هم؛ با دادن وعده و وعید ها؛ کارگران را لب تشنه 
سرچشمه برده اند. حال چشم به دادخواهی از قوه قضاییه 

دوخته اند . امید که فرجی شود ...
به قول حافظ : درم گشایی که امید بسته ام در تو ...

 سه نتیجه گیری مهم از سفر فرحان 
که باید در نظر داشت

حمید ابوطالبی مشاور سیاسی رئیس جمهور سابق به 
حواشــی ســفیر وزیر خارجه عربستان به ایران واکنش 

نشان داد.
حمید ابوطالبی نوشت:

اگر اندکی از تغییر اجباری محل مصاحبه ی مطبوعاتی 
وزرای خارجه، که ادامه تحقیرهای دیپلماتیک در همه 
ســطوح از روسیه و…و اینک عربستان است، وتوجیهِ 
عجیب آن فاصله بگیریم؛ بی مناسبت نیست قدری هم 
به محتوای سفر نظر کنیم. آنگونه که از خبرهای رسمی 

طرفین و مقایسه آن ها برمی آید:
دغدغه اصلی طرف ایرانی، توســعه روابط عربســتان و 
اسرائیل است؛ و دغدغه اصلی طرف عربستانی، قدردانیِ 
»مرحله طلایی« و زمینه ســازی برای توسعه ی روابط 
دوکشــور. لذا یکســو سخن از فاجعه آمیز بودن رابطه با 
اســرائیل می راند؛ و سوی دیگر از مرحله طلایی، روابط 

همه جانبه، و برنامه های آینده خود سخن می گوید!
تحولات روابط ایران و عربستان، از سفر رییس جمهور 
چین به منطقه و رییس دولت ایران به چین و ضمانت های 
طــرف چینی؛ تعجیل های غیر منطقی و ســخن های 
عجیــب طــرف ایرانی و بی برنامگی ها و…؛ و اخبار این 
سفر مینمایانند که ایران و عربستان در دو مسیر متفاوت 

و اهداف نامشترک گام برمی دارند؛
چراکه اگر در ایران هم سیاست خارجی متکی برمنافع 
ملی بود، و صورتی ملّی و نه جناحی داشــت؛ میدان و 
دیپلماسی اینگونه در هم تنیده نبودند؛ برای هر رابطه ای، 
اســتراتژی خاصی طراحی میشد؛و… در چنین سفر 
پراهمیتی در شــرایط نااســتوار خارجی ایران، اصولا بر 

تصمیمات و برنامه ها تاکید میشد،نه اختلافات و…!

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
خبر ویژه

وزیــر اقتصــاد تاکیــد کرد: وزارت اقتصاد تمام تلاش خود را به کار گرفته تا 
ترخیص دارو و تجهیزات پزشکی از گمرکات کشور تسریع شود.

 سید احسان خاندوزی در جریان جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی 
و بررسی گزارش کمیسیون بهداشت در مورد بررسی عملکرد دستگاه های 
اجرایی در دو حوزه واردات و ترخیص تجهیزات پزشــکی و مدیریت بازار 
دارویی کشــور بیان کرد: دغدغه تامین دارو مســاله ای فراگیر است وزارت 
اقتصاد فقط در حوزه گمرک در این حوزه دخیل نیست بلکه در بخش های 
مختلف نظیر خزانه داری نقاط خدمت مشترکی با وزارت بهداشت وجود دارد 
به ویژه در تخصیص یک درصد مالیات بر ارزش افزوده به وزارت بهداشت 

و درمان یکی از نگرانی های نمایندگان ســال گذشــته این بود که چرا در 
تخصیص این مبلغ به وزارت بهداشــت تاخیر صورت می گیرد. با همکاری 
صورت گرفته ما دیگر در خزانه داری کل کشــور منتظر تخصیص ســازمان 
برنامه نیستیم و ماهانه یک درصد سهم وزارت بهداشت از مالیات بر ارزش 

افزوده به صورت خودکار پرداخت می شود.
وی در ادامه اظهار کرد: مجموعه رویه هایی در حوزه گمرک پیگیری شده 
تا در ترخیص دارو و تجهیزات پزشــکی تســریع شود یکی از موانع موجود 
لزوم اخذ شناســه ارزی بانک مرکزی برای شــرکت های وارد کننده بود که 
ما با هماهنگی صورت گرفته اجازه دادیم تا ۹۰ درصد بدون لزوم اخذ این 

شناســه کالا وارد کنند. در بحث حقوق گمرکی کالاهای اساســی دارو از 
چهار درصد به یک درصد تقلیل پیدا کرد. جلسات مختلف و پیگیری های 
زیادی در این خصوص صورت گرفت. ما در زمینه تســریع فرآیند واردات 
دارو و تجهیزات پزشکی و مواد اولیه دارویی اگر از خود دستگاه های مجری 
پیگیرتر نباشــیم منفعل تر نخواهیم بود.خاندوزی ادامه داد: ما از بهمن ماه 
سال گذشته نگرانی خود را طی نامه هایی به مجلس شورای اسلامی ارائه 
کردیم. تمام تلاشمان این است که فرآیند واردات دارو و تجهیزات پزشکی 
تســهیل شــود. از ۲۵ خردادماه با مصوبه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ترخیص دارو و تجهیزات پزشکی در مبادی گمرکی افزایش پیدا کرده است.

کید کرد:  وزیر اقتصاد تا

گمرک است اهتمام وزارت اقتصاد تسریع ترخیص دارو و تجهیزات پزشکی از 

احتمال قوی رشد بورس در نیمه دوم سال

سایه سنگین اسکناس آمریکایی 
بر سر بورس 
  میناسادات حسینی/ گروه اقتصاد

در معامــلات یکشــنبه، ۸۸ نماد صف خرید 
داشــتند و ۷۵ نمــاد بــا صف فــروش مواجه 
بودند و ارزش معاملات کل بازار ســهام به ۱۲ 
هزار و ۵۵۷ میلیارد تومان رســید.اما ســوال 
اصلی این اســت که آیا ریزش شــاخص کل 
در روز هــای آینده نیز ادامه دارد؟بورس تغییر 

مسیر می دهد؟
آرش شــهریاری، کارشــناس بازار سرمایه در 
ایــن رابطه گفت: بازار ســهام ایــن روز ها در 
مســیر نزولی خود حرکــت می کند؛ حتی در 
معدود روز های صعودی نیز، این رشد چندان 
چشمگیر نیســت و نمی تواند ریزش روز های 
نزولی را جبران کند. با این حال، اما نشــانه ها 
حاکی از ارزندگی بازار برخی سهام eps محور 
است. وی افزود: نوسانات کم جان بازار سرمایه 
گویای تردید و بی تصمیمی اهالی بازار سرمایه 
در مقطع فعلی اســت. دو کفه ترازوی عرضه 
و تقاضا در حال حاضر برابر اســت و خریداران 
و فروشــندگان، هــر دو دلایلــی کافی برای 
تصمیمات خود دارند؛ از این رو روشــن شدن 
سایه تحولات برجامی و تحرکات دیپلماتیک 
می تواند به مشخص شدن مسیر احتمالی بازار 
سرمایه در هفته ها و ماه های آتی کمک کند.

سقوط ارزش معاملات به زیر 10 همت
به گفته این کارشــناس بازار ســرمایه، بورس 
برای بازگشــت به رونــد صعودی خود نیاز به 
اعداد و ارقام بســیار بالاتــر از این محدوده ها 
دارد زیــرا روند صعودی پایدار تنها در صورتی 
امکان پذیر است که ارزش معاملات بالا همراه 

با تزریق پول به سهام رخ دهد.
شهریاری با بیان اینکه در مقایسه با هفته های 
گذشــته، ارزش معاملات خرد بازار ســهام با 
کاهش شــدیدی مواجه شــده اســت، ادامه 
داد: ادامــه دار بــودن ایــن روند کاهشــی در 
ارزش معاملات خرد اســت که نشان می دهد 
خوش بینی هــا بــه بازار کمرنگ تر از یک تا دو 

ماه پیش شده است.

ریسک های سیاسی و نقش احیای برجام 
در بورس

این کارشــناس بازار ســرمایه معتقد است: از 
سوی دیگر ریســک های سیاسی، ابهاماتی را 
در ذهن برخی از اهالی بازار ســرمایه به وجود 
آورده اســت که نمی تواننــد بی اعتنا به آن ها 
دست به خرید ســهام بزنند.شهریاری افزود: 
امــا باید توجه داشــت همان گونه که احیای 
برجــام می تواند کاهــش انتظارات تورمی در 
اثر کاهش نرخ دلار را در پی داشــته باشــد، 
توافقات دیپلماتیک می تواند بار ســنگینی را 

از روی دوش اقتصاد کشور بردارد.

سوءمدیریت یا اعتمادسوزی
به گفته این کارشــناس بازار سرمایه، با وجود 
اینکه بازار ســرمایه در طول دو ســال و نیم 
گذشــته، عقب ماندگی محسوســی نســبت 
بــه بازار هــای موازی داشــته، بــه علت عدم 
وجــود اعتمــاد به بــازار ســرمایه در نتیجه 
سوءمدیریت ها، نگاه به بازار کوتاه مدت است. 
کمتر سرمایه گذاری پیدا می شود که حتی در 
شرایط فعلی که ارزندگی بازار سهام بر همگان 
آشکار است اقدام به سرمایه گذاری چند ساله 
در بــورس کند. البته که در بلندمدت بازدهی 
بازار سرمایه همواره بالاتر از بازار هایی نظیر ارز، 
ملک و خودرو بوده است.شــهریاری ادامه داد: 
در چنین شرایطی، ناپایداری کوچکی در بازار، 
طوفان عرضه به پا می کند و باعث می شود در 
شرایطی که هیچ کدام از فاکتور های اقتصادی 
تغییری نداشــته اند، بازار در بازگشت به روند 
صعودی خود ضعف نشــان دهد. البته باید در 
نظر داشــت، به عقیده کارشناســان تکنیکال 
بازار ســرمایه، وجود موج میانی در روند های 
صعــودی، برای ســلامت روند بلندمدت بازار 
مفید اســت و با دســت به دست شدن سهام و 
ورود سهامداران تازه نفس، موج بعدی صعود 

از پایداری بیشتری برخوردار خواهد بود.

 سایه سنگین اسکناس آمریکایی 
بر سر بورس 

این کارشــناس بازار ســرمایه با اشاره به اینکه 
بورس تهران از دیرباز لقب »کامودیتی محور« 
بــودن را یدک می کشــد، گفت: دلیل اطلاق 
چنیــن لقبی هنگامی که بدانیم بیش از ۶۰ تا 
۷۰ درصد بازار سهام را صنایع کامودیتی محور 
تشــکیل می دهند روشن تر می شود؛ بنابراین 
روند کاهشــی بورس با اســتناد به وابستگی 
بــازار بــه قیمت های جهانــی کامودیتی ها و 
همچنین نرخ ارز این گونه قابل تفســیر است.
شهریاری خاطرنشان کرد: در حال حاضر نگاه 
ســرمایه گذاران به معامــلات دلار در میدان 
فردوسی است. کاهش بیشتر نرخ ارز به شکل 
مســتقیم بر بازار سرمایه تاثیرگذار است حتی 
اگر ارزش گذاری شرکت ها با قیمت دلار بسیار 
پایین تر از قیمت فعلی محاســبه شــده باشد. 
در چنیــن مواقعی نباید فاکتور احساســات و 

سنتیمنت بازار را از یاد برد.

گزارش

ریزش میلیاردی قیمت مسکن 
در تهران 

روند کاهشــی قیمت مســکن کــه از ابتدای 
ســال جاری شروع شــده، در یک ماه گذشته 
سرعت گرفته و طی یک ماه اخیر قیمت برخی 
واحدهای مسکونی در برخی مناطق تهران بین 
۱ تــا ۲ میلیــارد تومان یعنی ۱۵ تا ۲۰ درصد 

کاهش داشته است.
معاونــت مســکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرســازی در تکمیل برنامه های حمایتی از 
اجاره نشین ها اواخر فروردین ماه امسال سامانه 
ثبت رایگان قراردادهای اجاره را راه اندازی کرد. 
به گفته سرپرست دفتر اقتصاد مسکن تاکنون 
۲۳ هــزار قرارداد اجاره در ســامانه معاملات 

املاک و مستغلات کشور ثبت شده است.
ابوالفضــل نوروزی بــا یادآوری این که تاکنون 
۱۱۴ هزار کاربر در ســامانه معاملات املاک و 
مستغلات کشور ثبت نام کرده اند، اظهار کرد:  از 
این تعداد ۲۳ هزار و ۴۸۸ قرارداد اجاره مسکن 
را در سامانه مذکور ثبت کرده اند و ۶۳۱۴ فقره 

قرارداد تکمیل شده است،.
وی بیــان کــرد: مســتاجران و موجــران 
می تواننــد بــا مراجعــه به ســامانه املاک و 
مســتغلات کشــور )srem.ir( قرارداد اجاره 
 خــود را به صــورت رایگان ثبت و کد رهگیری 

دریافت کنند.
وی همچنیــن بــا تاکیــد بر اینکــه دولت با 
بهره منــدی از ظرفیــت بخــش خصوصی و 
مشــارکت مردمی تمامی تلاش خود را برای 
افزایش تولید مســکن دارد معضل مسکن در 
کشــور را پایین بودن تولید و عرضه دانســت و 
افزود: طبق مطالعات طرح جامع مسکن از سال 
۱۳۹۵ تا سال ۱۴۰۰ باید حداقل یک میلیون 
واحد مسکونی در سال احداث می شد که بتوان 
معضل مســکن در کشور را مدیریت کرد. این 
در حالی اســت که در دولت قبل سالانه حدود 
۴۵۰ هزار واحد مسکونی در سال احداث شد و 
کسری هایی در این حوزه در دولت قبل وجود 
داشت. بنابراین دولت سیزدهم با رویکرد تولید 
و عرضه مسکن سیاست های خود را در بخش 

مسکن بنا نهاد.
نوروزی با اشــاره بــه برنامه ریزی دولت برای 
تولید مسکن، گفت: در زمان حاضر ۱.۳ میلیون 
واحد مســکونی در پروژه های مختلف نهضت 
ملی در شــهرها و روســتاها در حال اجراست. 
بخشی از این ساخت وسازها شامل احداث ۲۵۰ 
هزار واحد مسکونی روستایی، ۱۲۵ هزار واحد 
در بافت های فرســوده اســت. از سوی دیگر به 
۲۰۰ هزار متقاضی نهضت ملی مســکن زمین 
داده شــده اســت و مردم در قالب انفرادی و 
گروهی ســاخت در حال احــداث واحدهای 
مسکونی هســتند. همچنین ۵۰۰ هزار واحد 
در قالب طرح نهضت ملی مســکن در مراحل 

مختلف است.
وی در خصوص میزان بهره برداری از واحدهای 
مسکونی نهضت ملی با اشاره به اینکه واحدها 
در مراحل مختلف پیشرفت فیزیکی قرار دارند، 
توضیح داد: از ۲۵۰ هزار واحد مسکونی نهضت 
ملی مسکن حدود یکصد هزار واحد بهره برداری 
شده است. همچنین از ۱۲۵ هزار واحد نهضت 
ملی نیروهای مســلح ۱۱۰ هزار واحد شروع و 

۲۰ هزار واحد بهره برداری شده است.
سرپرســت دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و 
شهرســازی گفت: دولت ســیزدهم در ابتدای 
آغاز به کار خود حدود ۲۶۰ هزار واحد مسکن 
مهر نیمه تمام باقیمانده از دولت قبل را تحویل 
گرفت. در دولت ســیزدهم از ۲۶۰ هزار واحد 
باقیمانده مســکن مهر حــدود ۷۰ هزار واحد 

تکمیل و تحویل متقاضیان شد.
از ســوی دیگر اخیرا مجلس طرح ساماندهی 
مســکن و اجاره بها را مصوب کرد. طرحی که 
باید به تایید شــورای نگهبان برســد، اما پس 
لرزه های اجرای آن باعث خروج بازار مســکن 
از رکود تورمی و حرکت آن به ســمت کاهش 

قیمت ها شده است.
در مجمــوع اقداماتــی از جمله اعطای زمین، 
دادن تســهیلات ساخت، تســهیل در صدور 
پروانه ها، کمک به ساخت مسکن در بافت های 
فرســوده شهری، بافت های فرسوده روستایی 
و... باعث شــده تا ضمن برقــراری آرامش در 
بازار مسکن، روند کاهش قیمت ها نیز سرعت 
بگیرد. سرپرســت دفتر اقتصاد مسکن با اشاره 
به برنامه "کشف قیمت منصفانه" ، گفت: وزارت 
راه و شهرسازی و وزارت کشور موظف شده اند 
سامانه ای را ایجاد کنند تا با توجه به اطلاعات 
معامــلات در یک منطقــه و ویژگی هایی که 
امــلاک منطقه دارد، به صــورت کلی املاک 
قیمت گــذاری کنند و به اطــلاع عموم مردم 

برسانند.
نــوروزی خروجــی ایــن برنامــه را حــذف 
قیمت ســازی کاذب توسط دلالان و محتکران 
اعلام کرد و افزود: به این ترتیب با اســتفاده از 
آمار ســامانه املاک و مســتغلات کشور کف و 
سقف قیمت املاک در مناطق مختلف مشخص 

و از قیمت سازی کاذب جلوگیری می شود.

« از  شیوه اشتباه فروش خودرو گار گزارش »روز

مشتریان، بازنده دعوای شورای رقابت و بورس
اخیرا شــورای رقابت اعلام کرده اســت: »با 
توجــه به الزامی بــودن مصوبه تنظیم بازار 
خودروی ســواری، هر گونه اقدام برخلاف 
این دستورالعمل از جمله عرضه محصولات 
خودرویی در بورس کالا، تخلف است.« این 
خبر نشــان از عدم وجه تسمیه این شورای 
بــا نامــش دارد، چرا که شــورای رقابت به 
دنبال تقابل با صنعت خودرو است. سیاست 
های شــورای رقابت تاکنون منجربه کاهش 
اختلاف قیمت خودرو از کارخانه تا بازار نشده 
اســت، از سوی قیمت گذاری دستوری این 
شــورا علاوه بر زیان انباشــت خودروسازان 
مشتریان را نیز می تواند با ضرر مواجه کند.

 مقام بالادستی به عرضه خودرو 
در بورس ورود کند

احمد نعمت بخش دبیر انجمن خودروسازان 
ایران در خصوص شیوه اشتباه فروش خودرو 
گفت: بارها اعلام کردم که تنها راه سامان بازار 
خودرو استفاده از تجربه دهه ۷۰ شمسی و 
فروش خودرو در حاشــیه قیمت بازار است. 
ایــن شــیوه می توانــد منجربه کاهش ۸۰ 
درصدی تقاضای کاذب شده و این محصول 
را تک نرخی کند. در صورت اجرای این نوع 
مکانیزم فروش نیازی به راه اندازی ســامانه 
و قرعه کشــی برای عرضه خودرو نیســت، 
متاســفانه در دولت های یازدهم، دوازدهم 
و ســیزدهم شــهامت تصمیم گیری جهت 
اســتفاده از تجارب دهه ۷۰ شمســی برای 
فروش خودرو در حاشــیه قیمت بازار وجود 

نداشته و ندارد.
دبیر انجمن خودروسازان ایران ضمن اشاره 
بــه کاهش قیمت خودرو با مکانیزم فروش 
در بــورس، بیان کرد: راهکار بورس در دراز 
مدت می تواند نتیجه مشابه تجربه دهه ۷۰ 
شمســی برای فروش خودرو ایجاد کند. اگر 
فرض کنیم یکی از محصولات ایران خودرو 
در بازار قیمت ۲۰۰ داشــته، در زمان عرضه 
نخســت این محصــول در بورس به قیمت 
۱۷۰ رســید و در مرحله دوم بهای آن ۱۵۰ 
شد. اگر اجازه می دادند این روند ادامه یابد، 
قیمــت خودرو به وســیله بورس در بازار به 

قیمت کارخانه نزدیک می شد.
نعمت بخش با اشــاره به زیان ایران خودرو 
و ســایپا ناشی از تصمیمات اشتباه شورای 
رقابــت، اظهــار داشــت: تصمیــم گیران 
قیمت گذاری دســتوری برای ایران خودرو 

و سایپا مدیون ۴۰ میلیون نفر سهام دار این 
دو خودروســاز هستند. شورای رقابت قبلی 
معتقد بود که خودروسازان بخش خصوصی 
با یک دیگر رقابت داشته و انحصاری نیستند. 
ولی، شــورای رقابت فعلی معتقد اســت که 
کل صنعت خودرو سواری انحصاری بوده و 
بایــد دخالت در امر فروش و قیمت گذاری 
آن داشته باشد. مدیران عامل ایران خودرو 
و ســایپا دولتــی بوده و بایــد از تصمیمات 
دولت تبعیت کنند، حتی اگر قرار به فروش 
محصول با زیان باشــد. اما بخش خصوصی 
حاضــر به فــروش خودرو با زیــان نبوده و 
خودروســازان این بخــش اعلام کردند که 
با قیمت گذاری دســتوری شــورای رقابت 
محصــول بــه بازار عرضه نکرده و در صورت 

لزوم تولید را متوقف می کنند.
دبیر انجمن خودروسازان ایران با توصیه به 
شــورای رقابت جهت تبعیت از اسلاف خود 
برای عدم ورود به قیمت گذاری محصولات 
بخــش خصوصی، افزود: اگر شــرکت های 
بخش خصوصی ناشی از جبر قیمت گذاری 
دستوری اقدام به توقف تولید کنند، قیمت 
خودروهــای مونتــاژی به دلیل عدم عرضه 
افزایــش یافته و مشــتریان در بازار متضرر 

می شوند.
نعمت بخش در پاسخ به سوال مبنی براینکه 
جهت حل اختلاف عرضه خودرو در بورس 
میان شورایعالی بورس و شورای رقابت چه 
بخشی ورود کند، گفت: معتقدم که مقام بالا 

دستی که رییس جمهور است به این موضوع 
ورود کند. اگر رییس جمهور به دلیل کثرت 
اشــتغالات امکان ورود ندارد، محمد مخبر 
معــاون اول رییــس جمهور جهت حل این 
موضوع ورود کند. وزارت اقتصاد و دارایی و 
شورایعالی بورس عرضه خودرو در بورس را 
پذیرفته اند، ولی شورای رقابت مدعی است 
فصل الخطاب ما هستیم. این درحالی است 
که در صورت عرضه هر کالای در بورس آن 
محصول از قیمت گذاری دســتوری معاف 

می شود.
وی افزود: در دوره ســکان داری ســیدرضا 
فاطمی امین به وزارت صمت، ایشــان اعلام 
کردند قرعه کشــی خودرو در ســال ۱۴۰۲ 
حذف خواهد شد. در همان زمان اعلام کردم 
که با این سیاست ها امکان حذف قرعه کشی 
وجود نداشته و اکنون شاهد هستید که قرار 
است برخی از محصولات را در سال ۱۴۰۳ 

به مشتریان تحویل دهند.

وزرای اقتصاد و صمت تصمیم بگیرند
احمــد قلعــه بانی مدیرعامل اســبق گروه 
خودروســازی ســایپا در خصوص قیمت 
گذاری شــورای رقابت بــرای محصولات 
خودروســازان بخش خصوصی به خبرنگار 
»بازار« گفت: باید مدیران در راس این شورا 
پاســخ دهند چرا به دنبال تقابل در صنعت 
خودرو هســتند؟ در گذشته نه چندان دور 
محصولات پتروشیمی در بازار عرضه می شد، 

این موضوع سبب ایجاد رانت شده بود. اما به 
محض ورود این مواد در بورس کالا شفافیت 
ایجاد و وضعیت عرضه این محصولات بهتر 
شد. چرا فولاد مبارکه ورق در بورس عرضه 
می کند ولی نباید خودروسازان محصولات 

شان را در بورس عرضه کنند؟
مدیرعامل اســبق گروه خودروسازی سایپا 
ضمن اشــاره به اینکه خودرو باید در بورس 
با محدودیت قیمتی عرضه شود، بیان کرد: 
مکانیزم فروش بورس بهتر از عرضه خودرو 
به شــیوه قیمت گذاری دســتوری اســت. 
هرکالای که دچا قیمت گذاری دســتوری 
شود، با چالش عرضه و تقاضا در بازار مواجه 
خواهد شــد. قیمت گذاری دستوری تمام 
صنایع را دچار چالش کرده اســت. چرا که 
دولت برای پرداخت یارانه به مصرف کننده 

دست در جیب تولید کننده کرده است.
قلعه بانی در پاسخ به سوال مبنی براینکه چه 
سازمانی باید به بحث عرضه خودرو در بورس 
و اختلاف نظر شورای رقابت ورود کند، اظهار 
داشــت: وزرای صمت و اقتصاد باید به این 
موضوع ورود کرده و این چالش را رفع کنند.

مشتریان بازنده و شورای رقابت برنده
امیــر حســن کاکایی کارشــناس صنعت 
خــودرو در خصوص قانونــی بودن عرضه 
خودرو در بورس گفت: شــورایعالی بورس 
جایــگاه قانونی بالای دارد و مســیر عرضه 
خــودرو در بورس کالا نیز کاملا قانونی طی 

شــده است. دو مسیر قانونی شورای رقابت 
و بورس به تضاد رســیدند، در این شــرایط 
معتقدم خودروسازان باید نسبت به این تضاد 
عقب نشینی کنند. چرا که مسئولین دولتی 
ابزارهــای مختلــف در اختیار دارند که می 
توانند تولیدکننده را با مشکل مواجه کنند. 
دولــت ابزارهای مختلفی برای نابود کردن 
بخش خصوصی در دست دارد، این موضوع 
برخلاف سیاست های کلی اصل ۴۴ است.

این کارشــناس صنعت خودرو با اشــاره به 
موضوع دخالت دولت در صنایع خودروسازی 
توضیح داد: دولت ســیزدهم بیشتر از دولت 
های گذشــته به دنبال دولتی سازی صنایع 
است، دو سال پیش رییس جمهور در زمان 
بازدیــد از گروه صنعتی ایران خودرو خبر از 
خصوصی ســازی دو واحد خودروساز بزرگ 
دادنــد. اما در مقابــل دولت نه تنها اقدام به 
خصوصی سازی نکرد، بلکه در برنامه تولید 
و فــروش تمام شــرکت های خودروســاز 
خصوصــی و دولتی را تحت کنترل گرفتند. 
این نوع سیاســت معنای پیمانکاری بخش 

خصوصی برای دولت را دارد.
وی افزود: قوانین کشور نیاز به یک بازنگری 
برای توســعه صنعتی و تجاری دارد، همین 
عامل سبب شده که تولید خودرو در کشور 
گران تر از سایر نقاط باشد. شاید این موضوع 
از خصوصی سازی حقیقی پیشگیری کرده و 
مانع از رشد تولیدکنندگان این بخش شده 
اســت. قوانین تجارت، رقابت و کار بیشــتر 
حامی شــرکت های دولتی به جای بخش 
خصوصی اســت، شورای رقابت فعلا در این 
میان برنده و مشتریان بازنده اصلی هستند.
کاکایی با اشــاره به آخرین واکنش شورای 
رقابت در خصوص عرضه خودرو در بورس 
بیان کرد: شــورای رقابت دســتورالعملی 
تدویــن کــرده کــه در بنــد دوم آن کلیه 
خودروهــای وارداتی، تولیدی و مونتاژی را 
انحصــاری معرفی کرده اســت. کل قانون 
این شورا در خصوص تثبیت انحصار توسط 
دولت صحبت می کند و معلوم نیســت چه 
زمانی می خواهد رقابتی شــود. شــورای 
رقابــت به دنبال تعیین قیمت خودروهای 
وارداتی نیز اســت، براین اساس باید گفت 
دولــت به جای بخــش خصوصی به دنبال 
واردات خودرو اســت. همین مورد ســبب 
ایجــاد بازار خــودرو رانتی به جای رقابتی 

شده است.

گزارش

 کارشناس مسکن:

  بازار مسکن شفاف می شود
بررســی ها نشــان مــی دهد که ایــن روزها 
قیمت مســکن متغیر است و این باعث شده تا 
نمایندگان طرح شــکایت مستاجر از مالک را 
تصویــب کنند حال باید دید آیا مالکان زیر بار 

این طرح می روند یا خیر.
پس از انتشار این خبر کاربران فضای مجازی 
واکنش هایی نســبت به این موضوع داشــتند 
و اعــلام کردند: گاهی زین بر پشــت و گاهی 
پشت برزین، این طرح برای مستأجران خوب 
اســت و صاحبخانه ها از این قانون ترســیده 
انــد و خانه هــای خود را اگر خراب کنند کمتر 
ضــرر خواهند کرد. کاربر دیگری مطرح کرده 
اســت که مالک پس از شــکایت مســتأجر به 
بهانه هــای مختلف مســتأجر را جواب خواهد 
کرد و مســتأجر به دردسر خواهد افتاد دولت 

برای این امر هم راهکاری دارد؟
در این میان برخی از کاربران از ترس مستأجران 
از شــکایت می گویند چرا که می ترســند که 
صاحبخانــه انها را بیــرون کند و نتوانند دیگر 

خانــه ای در حد بودجــه خود بگیرند بنابراین 
سکوت می کنند.

فرشــید ایلاتی، کارشناس مسکن درخصوص 
طرح شکایت مستأجران از صاحبخانه ها گفت: 
به دلیل نبود شــفافیت در قراردادها این طرح 
با مشــکلات زیادی رو به رو اســت با توجه به 
جریمه ای که برای صاحبخانه ها در نظر گرفته 
شده مستأجران به قراردادهای رسمی اهمیت 

ویژه ای خواهند داد.
وی در ادامه افزود: این راهکار باید تکمیل شود و 
تک بعدی نمی تواند تمام مشکلات مستأجران 
را حل کند از سوی دیگر نیاز به ساخت خانه در 
این بخش مهم است و باید تا ساخت مسکن را 
تسریع بخشید.این کارشناس مسکن در پایان 
افزود: برای کنترل بازار مســکن سقف اجاره و 
ثبت قراردادهای قانونی می تواند مشکلات را تا 
کمی برطرف کند اما همانطور که گفتم ساخت 
مسکن می تواند این مشکلات را برای همیشه 
برطرف سازد این اقدامات موقتی بوده است.

عضو هیئت علمی دانشگاه علم و صنعت:

فعلا خودرو نخرید 
عضو هیئت علمی دانشگاه علم و صنعت گفت: هنوز 
زمان خرید خودرو فرانرسیده است، چرا که برخی 
پیش بینی می کنند دلار بیش از این مقدار کاهش 
پیدا کند.امیرحسن کاکایی اظهار کرد: در سال های 
گذشته خودرو به یک کالای سرمایه ای تبدیل شده 
است.اکنون در بازار قیمت ها با معادل دلاری تعیین 
می شود و نمی توان گفت این کار صحیح است یا خیر.

عضو هیئت علمی دانشگاه علم و صنعت تصریح کرد: 
افراد معمولی که در سال های اخیر خودرو خریده اند 
تا ارزش پولشــان از بین نرود، باید مراقب باشند در 
ایــن هیجانات بازار خودروهــای خود را به فروش 
نرسانند. در چنین زمان هایی دلالان از فضای بازار 
استفاده می کنند؛ با توجه به اینکه مشخص نیست 
ایــن وضعیت تا چــه زمانی ادامه کند، نمی توان به 
شــرایط بازار اعتماد کرد.کاکایی افزود: امید است 
اخبار خوب در هفته های آتی منجر به تثبیت بازار 
و ادامه روند کاهشــی حتی در طولانی مدت شــود. 
هنوز زمان خرید خودرو فرانرســیده است، چرا که 
برخــی پیش بینــی می کنند دلار تا ۴۵ هزار تومان 

نیز کاهش پیدا کند.وی اظهار کرد: اقدامات دولت 
بــرای کاهــش قیمت دلار منجر به بهبود نگاه ها به 
آینده اقتصاد کشور و کاهش قیمت دلار شده است 
کــه در پی آن قیمــت خودرو نیز کاهش پیدا کرد. 
فروش گسترده خودرو در سامانه یکپارچه منجر شد 
قیمت ها بیش از این مقدار افزایش نداشــته باشد. 
حتی در ادامه شاهد حواله فروشی خواهیم بود و با 
توجه به افزایش ریسک بازار، مردم حواله خودروهای 
داخلی را نیز به فروش می رسانند. بیشتر مردم برای 
کســب سود در این طرح شرکت کردند و با کاهش 
قیمت خودرو بسیاری از مردم از خرید این خودروها 
منصرف می شوند.عضو هیئت علمی دانشگاه علم و 
صنعت همچنین با اشاره عرضه خودروهای چینی 
در بورس تصریح کرد: عرضه خودرو در بورس کالا 
قیمت ها را متعادل می کند. ما نیازمند آزادســازی 
قیمت ها هستیم. با حذف قرعه کشی ها رانت موجود 
در بازار خودرو از بین رفته اســت. با نزدیک شــدن 
قیمت کارخانه و بازار خودرو بهتر است قیمت گذاری 

دستوری حذف شود.
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نفت و انرژی 4

ح شد: گو با رئیس دفتر مرکز مطالعات بین المللی انرژی وین  مطر گفت و  در  

نفت  ایران روی زمین نمی ماند 

کوتاه از انرژی

بین الملل

 نقشه راه همکاری های ایران 
 و ازبکستان در صنعت نفت
گاز و پتروشیمی تدوین شد

در جریــان ســفر شــوکت میرضیایــف، 
رئیس جمهــوری ازبکســتان و هیئــت 
همــراه به تهــران و برای اجرایی شــدن 
مفاد تفاهم نامه ۱۴ ســپتامبر ۲۰۲۲ )۲۳ 
شــهریورماه ۱۴۰۱( وزیــران نفت ایران و 
انرژی ازبکستان، عظیم حوجایوف، معاون 
اول وزیر انرژی ازبکســتان در رأس هیئت 
تخصصــی حــوزه نفت و گاز آن کشــور، 
ضمن دیدار با احمد اســدزاده، معاون امور 
بین الملل و بازرگانی وزارت نفت در زمینه 
اجرایی شــدن مفاد تفاهم نامه یادشــده و 
رفــع موانع موجــود بحث و گفتگو کردند.
در ایــن دیدار درباره گســترش بیشــتر 
روابــط متقابل ســودمند بین دو کشــور 
تبادل نظــر و بر همکاری های دو کشــور 
در همــه بخش هــای صنعت نفــت، گاز، 
پالایش و پتروشیمی توجه ویژه ای شد.در 
گفتگو هــای دوجانبه، زمینه های مختلف 
همکاری دو کشور در بخش های بالادست 
و پایین دســت نفــت و گاز، همکاری های 
مشــترک علمــی و برگــزاری دوره های 
آموزشی تخصصی - کاربردی بررسی و بر 
سر نقشه راه همکاری های دو طرف توافق 
شد، به همین منظور کمیته مشترک کاری 
»نفت، گاز و پتروشــیمی« برای پیگیری 
موارد توافق شــده از سوی وزارتخانه های 
نفــت و انرژی دو کشــور تشــکیل شــد. 
مقام های عالی رتبه جمهوری اسلامی ایران 
و ازبکستان در حضور سیدابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهوری و شــوکت میرضیایف که 
دیروز )یکشــنبه، ۲۸ خردادماه( به تهران 
ســفر کرده بود، یک بیانیه مشــترک و ۱۰ 
ســند همکاری شــامل توافق نامه تجارت 
ترجیحی، حمل ونقل و ترانزیت، همکاری 
دارویــی، برنامه همــکاری در زمینه های 
اســتاندارد و بیمه، بررســی امکان ایجاد 
مناطــق آزاد مشــترک، برنامــه اجرایی 
همکاری در حوزه فناوری و نوآوری و برنامه 
اجرایی همکاری در بخش کشاورزی امضا 

کردند.

یارانه زغال سنگ در اروپا 
جنجال آفرین شد

 وزیــران انرژی کشــورهای اتحادیه اروپا 
روز دوشــنبه در لوکزامبــورگ به منظور 
رســیدن به یک موضع مشترک درخصوص 
مقررات جدید بازار برق اتحادیه اروپا، دیدار 
می کنند. در این مقررات، توســعه برق کم 
کربن و اجتناب از تکرار بحران انرژی ســال 
گذشــته، مد نظر گرفته شــده است.هدف 
از اصلاحــات پیشــنهادی، تثبیت و قابل 
پیش بینی کردن قیمت برق اســت اما این 
مذاکرات با پیشــنهاد دیرهنگام ســوئد که 
ریاست دوره ای اتحادیه اروپا را برعهده دارد، 
پیچیده شده است. این کشور پیشنهاد کرد 
به کشــورهای بلوک اجازه داده شود یارانه 
مکانیزه ظرفیت برای نیروگاه های زغال سوز 
که به آنها پرداخت می شود تا ظرفیت تولید 
برق کافی را برای اجتناب از خاموشی آماده 
نگه دارند را تمدید کنند.لهستان که تحت 
این پیشــنهاد، می تواند طرح حمایتی خود 
از نیروگاه های زغال ســوز را فراتر از ســال 
۲۰۲۵ تمدید کند، هفته گذشته اعلام کرده 
بــود که این ایده مورد حمایت اکثریت قرار 

گرفته است.
امــا دیپلمات های اتحادیــه اروپا می گویند 
بعضــی از دولت هــا، به دلیــل نگرانی های 
زیســت  محیطی و به خطر افتادن توافق بر 
سر اصلاحات کلی بازار برق، با این پیشنهاد 
مخالفــت کرده اند. یکــی از دیپلمات های 
اتحادیه اروپا گفت: ما فکر می کنیم که این 
پیشنهاد، پتانسیل برهم زدن توافق را دارد.
زغال سنگ سوخت فسیلی منبع بیشترین 
میزان انتشــار دی اکســید کربن اســت. 
دانشمندان می گویند اگر جهان می خواهد 
از شــدیدترین پیامدهای تغییرات اقلیمی 
اجتناب کند، باید اســتفاده از زغال ســنگ 
در دهه جاری، به شــدت کاهش پیدا کند.
بعضی از کشورهای اتحادیه اروپا می گویند 
که در ســرعت حذف زغال سنگ و حمایت 
از صنایع جدید در جوامعی که مدت هاست 
به مشاغل بخش زغال سنگ متکی بوده اند، 
باید انعطاف به خرج داد. لهستان حدود ۷۰ 
درصد برق مورد نیاز خود را با استفاده از زغال 
ســنگ، تامین می کند.اما یک مقام بلندپایه 
اتحادیه اروپا گفت: انعطاف در خصوص زغال 
ســنگ، تنها باید در شــرایط خیلی خاصی 
اجازه داده شــود.پس از این که کشــورهای 
اتحادیــه اروپــا در این خصــوص به توافق 
رســیدند، باید درباره اصلاحات نهایی بازار 

برق با پارلمان اتحادیه اروپا مذاکره کنند.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان همدان عنوان کرد:

 اثربخشی مدیریت مصرف انرژی 
 در ارتقا شاخص های عملیاتی 

 HSE حوزه

  مهرنوش قره داغی / گروه انرژی 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان همدان 
گفــت: بــا مدیریت مصرف انــرژی به خصوص در 
زمان پیک بار تابســتان می توان به خوبی به ارتقا 
شــاخص های عملیاتی در حوزه HSE  کمک کرد.
علی سهرابی بیدار در آیین افتتاحیه نظارت عالیه 
بر وضعیت بهداشت، ایمنی و محیط زیست، با تاکید 
بر اینکه در زمینه  HSE )سیستم مدیریت ایمنی، 
بهداشت و محیط زیست( هیچگونه محدودیتی برای 
اقدامات مورد نیاز نداریم، اظهار کرد: ما در توزیع برق 
همدان نیز همانند شرکت توانیر و وزارت نیرو اهتمام 
جدی و ویژه ای به حوزه HSE   داریم چراکه با حفظ 
جان همکاران و سلامتی کارکنان در کنار حراست از 
محیط زیست ارتباط دارد.وی با بیان اینکه در این 
بخش ســه اصل مهم را در قالب نکات اساســی در 
حوزه HSE مدنظر قرار داده ایم، گفت: نخستین اصل 
اینکه تعهد داریم با قوانین و مقررات جاری تطبیق 
کامل داشــته باشیم، دوم اینکه مدیریت و کنترل 
ریســک مستمر صورت بگیرد و سومین اصل نگاه 
ما در خصوص HSE به صفر رساندن میزان ریسک 
در این حوزه است.مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق استان همدان گفت: با مدیریت مصرف انرژی به 
خصوص در زمان پیک بار تابستان می توان به خوبی 
به ارتقا شاخص های عملیاتی در حوزه HSE  کمک 
کرد چراکه با مدیریت مصرف از اســتفاده بیهوده 
انرژی برق جلوگیری شده و در نهایت می توان برای 
تولید برق، از سوخت های فسیلی کمتر استفاده کرد 
و همچنین افزایش در بخش تولید برق را کاهش داد 
که همه این عوامل منجر به بهبود وضعیت ایمنی 
کارکنان، بهداشــت و حفظ محیط زیست خواهد 
شــد.مدیر دفتر ایمنی شــرکت توزیع نیروی برق 
اســتان همدان نیز در این جلســه اظهار کرد: با به 
اشتراک گذاری تجارب و دانش های موجود در حوزه 
HSE بین شــرکت های توزیع می توان به موفقیت 
در حوزه HSE و ایمن تر شدن شرایط امیدوار بود.

امیرحسین لطفی افزود: هدف اصلی شرکت توزیع 
برق اســتان همدان تعالی در ســه بخش بهداشت، 
ایمنی و محیط زیست به همراه قرارگیری در بین 
سه شرکت برتر در این حوزه است و از اهداف دیگر 
در این بخش می توان به ایجاد فرهنگ HSE  بین 
کارکنان و ذی نفعان، به همراه ارتقا دانش کارکنان 
و پیمانکاران، رعایت الزامات ایمنی، ایجاد شــرایط 
ایمن، نظارت بر افراد و تجهیزات فردی و گروهی و 
مدیریت و کنترل ریسک ها و عوامل زیان آور محیط 
کار اشاره کرد.زندی کارشناس دفتر HSE شرکت 
توانیر نیز در ادامه از حســن نگاه مدیرعامل توزیع 
برق استان همدان قدردانی و وجود این نوع نگاه را 
ضامن سلامتی ذینفعان بیان کرد.مرادی، مدیر دفتر 
ایمنی شرکت توزیع برق جنوب کرمان نیز ایمنی را 
جز اصلی و ضروری هر کاری برشمرد و گفت: با توزیع 
و به اشتراک گذاری هر چه بهتر تجارب موجود در 
این حوزه می توان به ارتقای شرکت های توزیع برق 

در این مقوله کمک شایانی کرد.

رئیس اتحادیه صادرکننده های فراورده های نفتی:

طالبان دیگر متقاضی بنزین ایران 
نیستند

رئیس اتحادیه صادرکننده های فراورده های نفتی 
گفت: کشــور های عراق و افغانستان اکنون بنزین 
مورد نیاز خود را از کشورهای ازبکستان و روسیه با 
استاندارد بالاتری تأمین بنزین می کنند به همین 
دلیل طالبان دیگر متقاضی بنزین ایران نیســت.
حمید حســینی رئیس اتحادیه صادرکننده های 
فراورده های نفتی با اشــاره بــه اینکه مدت زمانی 
اســت که کشــور عراق و افغانستان بنزین خود را از 
کشورهای ازبکستان و روسیه خریداری می کنند و 
اســتاندارد کالاهای ورودی خود را افزایش داده اند، 
گفت: بالا رفتن کیفیت محصولات صادراتی دلیل 
بازگشت بنزین از سوی طالبان بوده و این کشورها 
دیگر هر کالایی را با هر کیفیتی نمی پذیرند.رئیس 
اتحادیه صادرکننده های فراورده های نفتی در پاسخ 
به این سوال که آیا با وجود ناترازی بنزین، صادرات 
بنزیــن وجود دارد، گفت: بنزین صادراتی محصول 
پالایشــگاه های مادر نیست، ضمن آنکه محصول 
تولیدی پالایشــگاه های کوچــک مقیاس مورد از 
لحــاظ کیفیت تأیید پالایش و پخش نیســت.وی 
ادامه داد: بالا رفتن کیفیت محصولات صادراتی از 
سایر کشورها به موجب کوچک شدن بازار صادراتی 
ایران شده است در حالیکه ایران تا پیش از این ۷۰ 
تــا ۹۰ درصد بــازار صادراتی محصولات نفتی این 

کشورها را در اختیار داشت.
رئیس اتحادیه صادرکننده های فراورده های نفتی 
اضافــه کرد: اکنون با توجــه به اینکه تغییراتی در 
کیفیت کالای صادراتی به عراق و افغانستان اتفاق 
افتاده اســت پالایشگاه های کوچک مقیاس امکان 
افزایش کیفیت را ندارند. زیرا ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا، اجبار کرده است که نباید کالایی مشابه بنزین 
و گازوئیل تولیدی پالایشگاه ها ی مادر تولید کرد.به 
گفتی وی پالایشگاه های کوچک مقیاس مجبورند 
کالایــی با کیفیــت پایین تولید کنند که در داخل 
مشــتری ندارد و این محصولات صادر می شود.وی 
توضیح داد: باید مجوز تولید محصولات یا کیفیت 
تری مانند بنزین یورو ۳ و گازوئیل به پالایشگاه های 
کوچک مقیاس داده شــود تا در زمستان بخشی از 

سوخت داخلی را برای نیروگاه ها تأمین کند.

رئیس دفتر مرکز مطالعات بین المللی انرژی وین 
با بیان اینکه در ســطح کنونی امکانات، ســطح 
انتظارات ایران از تولید، نمی تواند از ۴.۵ میلیون 
بشکه در روز فراتر رود، گفت: خریداران نفت، پول 
مورد توافق را در بانک های خود مسدود می کنند. 
ایــن موضوع در مورد نقــل و انتقالات مالی ما با 
چین و روســیه هم برقرار است.فریدون برکشلی 
، دربــاره افزایــش صادرات نفت ایران در ماه های 
اخیر اظهار داشــت: بنا بر اعلام موسســه کپلر و 
شــرکت سوئدی تانکرترکرز سطح صادرات نفت 
خام ایران وارد فاز صعودی شــده اســت، در ماه 
مــه صــادرات نفت خام و معیانات گازی ایران در 
مجمــوع از ۱.۵ میلیون بشــکه فراتر رفت. ایران 
در ماه آوریل امســال معادل ۳۲۰ هزار بشــکه در 
روز، فــراورده هــم صادر کرد. اما در ماه مه اندکی 
کاهش صادرات فراورده گزارش شد. تانکر ترکرز، 
صادرات ماه آوریل ایران همراه با معیانات گازی 
را معادل ۱.۳ میلیون بشــکه در روز برآورد کرده 
بود، البته برای مقاصد صادراتی اطلاعات گاه ضد 

و نقیض گزارش می شود.    
وی ادامــه داد: ایران تا دســامبر ۲۰۲۲ و ژانویه 
۲۰۲۳ حــدود ۱۰۰ میلیون بشــکه ذخایر روی 
آب و در مخازن بندری چین داشــت. در ماه  های 
گذشــته بخش مهمی از ذخایر نافروش روی آب 
تخلیه شده  و بیشتر عرضه نفت ایران در مقاصد، 
تخلیه و وارد کانال پالایشــی می شــود. بنابراین 
در حالیکه در ماه های گذشــته، از چین به عنوان 
مقصــد اصلی نفت خــام و معیانات گازی ایران، 
اســم برده می شــود، ولی در واقع به نظر می رسد 
که بدون احتساب نفت روی آب در نزدیکی بنادر 
چین، حجم نسبتا قابل ملاحظه ای به مقاصد دیگر 
ارسال می شود. البته برخی از محموله ها احتمالا 
به یک بندر فرضی می روند و پس از طی فرایندی 
به سایر مقاصد عرضه می شوند.رئیس دفتر مرکز 
مطالعــات بین المللی انــرژی وین مجموعه ای از 
عوامل را بر افزایش صادرات نفت ایران تاثیرگذار 
دانست و گفت: تقاضای جهانی نفت در نیمه اول 

۲۰۲۳، شبیه ترین شرایط نسبت به نوامبر ۲۰۱۹ 
شده که کرونا از راه رسید. بازگشت چین به عنوان 
موتور رشــد تقاضای جهانی نفت و ظهور هند به 
عنوان یک مصرف کننده مهم و باثبات نفت، علائم 

امیدوارکننده ای را به بازار ارسال کرد.
 از سوی دیگر نشانه هایی از تزلزل در تولید نفت 
و گاز شیل در امریکا، شرایطی را فراهم آورده که 
تا حدی تحریم ها را به حاشــیه می راند. در عین 
حــال، پــس از یک دهه بی توجهی به نفت و گاز، 
دنیا در حال بازگشــت به دوره تازه ای اســت که 
شاید بتوان آن را عصر نفت- آگاهی یا بازشناسی 

اهمیت نفت و گاز دانست. 
بنابراین در واقع افزایش تقاضا و چشــم بستن به 
روی پــاره ای از تحریم ها یک مجموعه را شــکل 
می دهند و این دلایل، مستقل از یکدیگر نیستند. 
امــا ایــن موضوع را نیز نباید از نظر دور داشــت 
کــه تحریم هــای امریکا و غرب علیه ایران خیلی 
شدیدتر از تحریم های اعمالی علیه روسیه است. 
اگرچه بانک مرکزی هر دو کشــور تحت تحریم 
قرار دارند ولی ایران با مشــکل تحریم های ثانویه 
مواجه بوده که خیلی پیچیده اســت، در هر حال 

بخش انرژی هر دو کشور تحریم است.

محموله های نفتی ایران به سمت مقاصدی 
متفاوت از چین به حرکت درآمدند

وی تصریــح کرد: در ابتــدای اعمال تحریم های 
غرب علیه روسیه، به نظر می رسید که نفت خام 
این کشور برای بازار چین و هند با یکدیگر رقابت 
تنگاتنگی خواهند داشت، یعنی جنگ سهم بازار؛ 
بین ایران و روســیه در خواهد گرفت اما در عمل 
چرخش بازار شرایط متفاوتی را به نمایش گذارد. 
نفــت خام، معیانــات گازی و فراورده های نفتی 
ایران، برای رســیدن بــه بنادر چین بیش از ۳۰ 
روز در راه هستند. در حالیکه فاصله بنادر جنوبی 
ایران واقع در خلیج فارس تا جنوب اروپا یا هند و 

کراچی کمتر از یک هفته است. 

نظر وزیر نفت عربستان درباره سهم خواهی 
ایران از بازار

برکشلی با بیان اینکه اکنون فضای عمومی منطقه 
خلیج فارس و بازار جهانی نفت، نســبت به ایران 
اندکی مثبت شــده اســت، تصریح کرد: در اصل؛ 
ایران و عربستان، در بازار نفت با یکدیگر رقیبند، 
اما فضای مثبت منطقه ای نقش برجسته ای دارد، 
در اجــلاس وزرای نفــت اوپک پلاس در تاریخ ۴ 

ژوئن در محل دبیرخانه اوپک در وین، وزیر نفت 
عربســتان درباره موضع اوپک در قبال بازگشت 
کامل ایران) بازگشــت در ســطح ســهمیه های 
رسمی( عنوان کرده بود که ایران تا سهمیه رسمی 
خود خیلی فاصله دارد، او همچنین مطرح کرده 
بود که ایران تحت مشــکلات بین المللی بوده و 
هرآینه به طور کامل به بازار بازگردد، باید ســهم 

از دست رفته خود را باز پس گیرد. 
ایــن دو اظهارنظر در کنار هم، بدین معناســت 
که ایران که هم اکنون نزدیک به ســهمیه تولید 
می کند، در سیبل اوپک نیست و دیگر اینکه فضا 
برای سهم خواهی ایران در بازار و در صحن اوپک 
و اوپک پلاس فراهم است. بنابراین تغییر شرایط 
ناشی از ملایم شدن روابط منطقه ای را شاهدیم 
به دیگر ســخن مجموعــه ای از عوامل در ارتقاء 

حضور در بازار جهانی نفت موثرند.

 ریسک خرید از ایران بالاست 
اما تخفیف ها هم کم شده است

وی با اشاره به اعمال تخفیف روی نفت صادراتی 
ایران خاطرنشــان کرد: تردیدی نیست که نفت 
تحــت تحریم، ناچارا ارزان تر عرضه می شــود و 
ریســک های زیادی برای خریــداران دارد. تمام 
نفت خام از طریق دریایی حمل و نقل می شود و 
نفتکش ها ریسک بالایی تحمل می کنند، مسئله 
بیمه، تغییر هویت و مشخصات نفت خام، عوض 
کردن نفتکش ها، تغییرات غیر قابل پیش بینی و 
عوامل متعدد دیگر هزینه معاملات نفتی را برای 
کشور تحت تحریم و طرف های خریدار بالا می برد. 
این ریسک ها به ناچار در قالب تخفیف های مترتب 
بر قراردادها اعمال و جبران می شوند. البته شرایط 
بازار جهانی نفت هم مهم اســت. در شرایطی که 
تقاضــا بر عرضــه فزونی دارد، رغبت خریداران و 
دامنه تقبل ریســک بالاتر است، بنابراین میزان 
تخفیــف کاهش پیدا می کنــد، به علاوه آنچه را 
کــه ما بحث می کنیــم، مربوط به عرضه و حفظ 

سهم بازار است. 

سخنگوی صنعت برق خبر داد؛

 عدم همکاری 110 دستگاه اجرایی 
در مدیریت مصرف برق

    سخنگوی صنعت برق از عدم همکاری ۱۱۰ 
دســتگاه اجرایی در مدیریت مصرف برق خبر 
داد و گفــت: ادارات دولتــی و نهادهای عمومی 
غیردولتی در تمامی اســتانها که الگوی مصرف 
را رعایــت نمی کننــد در هفتــه ابتدایی تیرماه 
به صورت رســمی اسامی شــان اعــلام خواهد 
شــد.مصطفی رجبی مشهدی اظهار داشت: از 
ابتدای ســال تاکنون بیشترین رکوردی که در 
اوج بــار ثبت کردیم عدد ۶۶ هزار و ۸۰ مگاوات 
است که رشد ۶.۵ درصدی مصرف برق را نسبت 
به ســال گذشته نشــان می دهد. رشد سالیانه 
متعــارف مصرف برق حــدود ۲یا ۳ یا ۴درصد 
اســت که رشــد مصرف ۶.۵ درصد، رشد بسیار 
بالایی اســت؛ بخشی از این رشد مصرف مربوط 
به فعالیت های بخش تولیدی کشــور و بخشــی 
دیگر هم به دلیل گرمای زودرس هواســت که 
در بیشــتر استان های کشور غالب شده و منجر 
به افزایش اســتفاده از وســایل سرمایشــی در 
هفته های گذشته شده است.سخنگوی صنعت 
بــرق درخصوص مصرف بــرق در ادارات گفت: 
باتوجه به عدم تغییر ساعت رسمی کشور در سال 

جاری، آغاز ساعت اوج مصرف برق از ساعت ۱۱ 
صبح لغایت ۱۷ عصر است که در صورت خاموش 
کردن وســایل سرمایشــی بعد از پایان ساعت 
کار یعنــی ســاعت ۱۳ کمک بزرگی به کاهش 
مصرف برق ادارات خواهد شــد.رجبی مشهدی 
تصریح کرد: ۱۰۰۰ مگاوات کاهش مصرف برق 
معادل مصرف یک شهر با جمعیت یک میلیون 
نفر و یا نیاز برق کل کارخانجات ســیمان کشور 
اســت که مدیریت مصرف برق در ادارات بسیار 
تاثیرگذار خواهد بود.برای تولید ۱۰۰۰ مگاوت 
برق، باید ۱۵۰۰ مگاوات نیروگاه احداث شــود 
ولــی اگر ۱۰۰۰ مگاوات کاهش مصرف برق در 
سیستم اداری کشور اتفاق بیفتد، که حدود ۳۰ 
درصد کاهش مصرف برق در ساعت اداری است، 
مانند این اســت که نیروگاهی با ظرفیت ۱۰۰۰ 
مگاوات ، برای تامین برق در بخش اداری احداث 
کردیم و می توانیم برق تولیدی آن را در اختیار 
بخش های دیگر از جمله بخش های تولیدی و 
صنعتی کشــور قرار دهیم. تاکنون حدود ۱۱۰ 
دســتگاه اجرایی از جمله ۶ وزارتخانه متاسفانه 

همکاری لازم را نداشتند.

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی:

برنامه هفتم، تنها فرصت جبران عقب 
کشور است ماندگی در حوزه مدیریت انرژی 

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
با تأکید بر اینکه باید در برنامه هفتم با مسأله 
محوری و تعیین اولویت به فوریت های اساسی 
کشور بپردازیم گفت: برنامه هفتم تنها فرصت 
جبران عقب ماندگی در مدیریت انرژی کشور 
اســت تا نگذاریم تأسیسات انرژی ما متروکه و 
اقتصاد و زندگی مردم دچار چالش شود.مالک 
شریعتی نیاسر در نطق میان دستور خود ضمن 
اشاره به تقدیم لایحه برنامه هفتم توسط رئیس 
جمهــور بــه ارائه نکاتی در این رابطه پرداخت 
و گفــت: تاکنــون دو بار برنامه ششــم تمدید 
شــده و همین الان نیز یک ســال و نیم از زمان 
بندی عقب مانده ایم. مقطع مهم ســند چشم 
انــداز ۱۴۰۴، در زمان اجرای برنامه هفتم فرا 
خواهد رسید و ارزیابی نهایی خواهیم شد.وی 
با بیان اینکه در بســیاری از زمینه ها پیشرفت 
کردیــم، ولی متأســفانه در حوزه انرژی عقب 
ماندگی داریم عنوان کرد: خطر بزرگ ناترازی 
انرژی پیش روی ماست که گزارش های متعدد 
کمیسیون انرژی به ویژه ناترازی گاز قبلا تقدیم 
شده اســت. همچنین از ابتدای برنامه پنجم، 

سیاست گذاری و تکلیف شد که طی ۱۰ سال، 
شاخص شدت انرژی کشور به نصف برسد، اما 
متأســفانه امروز افزایش هــم یافته و دو برابر 
میانگین جهانی اســت.عضو کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی با اذعان بر اینکه برنامه 
هفتم، طلایی ترین و تنها فرصت جبران عقب 
ماندگی در مدیریت انرژی کشــور است عنوان 
کــرد: قبل از مجلــس یازدهم، برنامه »تحول 
حوزه انرژی« منتشــر شــد و امــروز کارنامه 
عملکرد آن قابل ارزیابی است که خنثی سازی 
تحریم و توســعه زنجیره ارزش پتروشــیمی با 
اصلاح قانون پتروپالایشــگاه ها، رایگان کردن 
هزینه انرژی محرومین در سطح الگوی مصرف 
با تصویب نظام تعرفه گذاری افزایشی ـ پلکانی 
)IBT(، حــذف رانت انــرژی بویژه تعرفه برق 
صنایــع پرمصرف دارای محصولات صادراتی، 
ایجاد تنوع در ســبد ســوخت کشور و... که در 
سیاســت های ابلاغی برنامه هفتم هم تاکید 
شده از جمله این اقدامات است.شریعتی بیان 
کرد: اینکه اینها کافی نیســت و کارهای مهم 

دیگری باقی مانده است.

 مدیر مرکز بار و انرژی کشــور گفت: امســال تلاش شــده تا برنامه 
مدیریت مصرف صنایع در هر منطقه به طور کامل مشــابه با ســال 
گذشته و حتی بهتر از آن اجرا شود تا بتوان برق بیشتری به صنایع 
تحویل دهیم.مهدی درفشیان افزود: سال گذشته با همه محدودیت 
هایی که در حوزه برق و گاز وجود داشت و ناترازی هایی که همچنان 
پابرجاســت، توانستیم ۷درصد برق بیشتری به نسبت سال ۱۴۰۰ 
به صنایع تحویل دهیم.وی ادامه داد: این رشد مصرف در کنار ثبات 
برنامه مدیریت مصرف نسبت به گذشته، از مدیریت مصرف کمتر 
صنایع و برق رسانی بیشتر به این بخش حکایت دارد.مدیرمرکز بار 

و انرژی کشــور خاطرنشــان کرد: یکی از نکته های مهم برنامه های 
امسال این است که هر روز و یا ساعتی از شبانه روز که پایداری شبکه 
برق کشــور اجازه دهد، حتما در برنامه مدیریت مصرف گشایشــی 
ایجاد خواهیم کرددرفشــیان گفت:کما اینکه سال گذشته تا پایان 
تابســتان، ۵۸درصــد از برنامه اولیه ای کــه با وزارت صمت تفاهم 
کردیم اجرا شــد و ۴۲ درصد از آن اجرا نشــد که به معنای گشایش 
در برنامه و برق رســانی بیشــتر است و امسال نیز این موضوع برقرار 
خواهد بود.مدیر مطالعات و پایش سیستم های گسترده در باره یکی 
از تفاوت های برنامه امسال با سال گذشته افزود: امسال با توجه به 

تجربیات ما، شــرکت های برق منطقه ای، صنایع و وزارت صمت، 
برنامــه ریــزی های لازم را به صورت بهینه و ۲تا۳ ماه زودتر تدوین 
کردند.درفشیان گفت: امسال با صنایع مختلف )آلومینیوم، فولاد، 
سیمان و ...( از نزدیک مذاکره کردیم تا با محدودیت ها و نیازهای 
آنها بیشتر و بهتر آشنا شویم و با توجه به این داده ها همکاران ما از 
انواع خطوط تولید، تکنولوژی های به کار رفته، محصولات و قیود 
مهــم صنایع بانــک اطلاعاتی جامع و دقیقی تهیه کردند تا ضریب 
خطای برنامه را بتوانیم به کم ترین میزان ممکن برسانیم.وی افزود: 

همه این اقدام ها منجر شد که برنامه امسال عملیاتی تر شود .

مدیر مرکز بار و انرژی کشور:

صنایع امسال میزان برق بیشتری می گیرند

خبر  ویژه
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مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه کردستان در دیدار با فرماندار 

کامیاران عنوان کرد؛ 

مصرف 64 درصد از نفتگاز 
توزیعی استان کردستان در 

بخش حمل و نقل 
سنندج / محبت هرس مالی 

مدیرشــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی 
منطقه کردســتان از تامیــن و توزریع روزانه 
  ۸۷۱   هزارلیتــر  نفتــگاز در بخش حمل ونقل 
اســتان خبرداد و افزود : ســال گذشته بیش 
از ۳۱۸ میلیــون لیتــر نفتگاز در  جایگاه   های 
عرضه منطقه عرضه شــده است که نسبت به 
مدت مشــابه ســال قبل با رشدی ۲ درصدی 
 همراه بوده است. جهانبخش نوکانی   از فعالیت 
۵۰ باب جایگاه عرضه نفتگاز در ســطح استان 
خبرداد و افزود:گروههای گشت و بازرسی  این 
شرکت به صورت شبانه روزی از همه مجاری 
عرضه سوخت بازدید و با هرگونه عرضه خارج 
از  شــبکه فرآورده های نفتی و کم فروشــی 
برابر با مقررات شــرکت برخورد می نمایند و 
هم اکنون نیز هیچ  گونه کمبود ســوختی در 
جایگاههای عرضه سوخت وجود ندارد.نوکانی 
کــه در دیدار با فرماندارشهرســتان کامیاران 
ســخن می گفت از فعالیــت ۶ جایگاه عرضه 
فرآورده  های نفتی ، ۴ جایگاه ســی ان جی و 
آغــاز عملیات احــداث یک باب جایگاه عرضه 
فــرآورده های نفتی  دیگر در این شهرســتان 
خبرداد و اظهار داشت: تامین و توزیع مطلوب 
سوخت موردنیاز واحدهای  تولیدی ،خدماتی 
و کشــاورزی شهرســتان، توزیع الکترونیکی 
نفــت ســفید و گاز مایــع خانوارها و مصرف 
 کننــدگان جزء،توزیــع الکترونیکــی نفتگاز 
کشاورزی مصرف کنندگان جزءو...ازاقدامات 
شــرکت در  راســتای تحقق دولت الکترونیک 
و تحق حقوق شــهروندی می باشــد. نوکانی با 
اشاره به توزیع ۷ میلیون لیترنفتگاز در بخش 
کشاورزی شهرستان کامیاران در سال  گذشته  
 از فعایــت ۱۶۰۰ دســتگاه تراکتور و کمباین 
در ســطح ناحیه و اهمیت شهرستان کامیاران 
در  خصــوص محصــولات کشــاورزی و باغی 
خبــرداد. وی درادامه به اجرای برنامه مدیریت 
کارت هــای اضطراری مــازاد درجایگاه های 
عرضه فرآورده های  نفتی در  راستای مدیریت 
مصرف ســوخت ،جلوگیری از عرضه خارج از 
شــبکه فرآورده های نفتی و  لزوم اســتفاده از 
 کارت سوخت شخصی توسط شهروندان اشاره 
کرد و خواســتار همکاری و تعامل  فرمانداران 
با منطقه در جهت فرهنگ ســازی اســتفاده 

شهروندان ار کارت سوخت شخصی شد.

55بانک و بیمه
 همایش سالیانه مدیران 

شرکت بیمه تجارت نو برگزار شد
 همایش سالیانه مدیران 
بیمــه تجارت نو با حضور 
مدیرعامــل، قائــم مقام، 
معاونین، مدیران ستاد و 
شــعب سراســر کشور با 
عنوان “تحقق بودجه با رویکرد خرده فروشــی 
و سودآوری” در شهر مشهد مقدس برگزار شد.

همایــش فصلی مدیــران بیمه تجارت نو ۲۴ و 
۲۵ خرداد ماه سال جاری با هدف ارائه گزارش 
عملکــرد شــعب و بیان اســتراتژی های نوین 
ســازمان در راســتای فروش بیمه های خرد و 

سود آوری برگزار شد.
در ایــن همایــش کارگروه هایی جهت تعامل 
بیشتر برای مدیران شعب و مدیران ستادی به 
منظور عارضه یابی، اســتماع نظرات، مشکلات 
و بررســی موانع موجود برگزار شد، در انتها نیز 
پــس از جمع بندی مــوارد کارگروه ها در روز 
دوم همایــش، دکتر نوراللهی مدیرعامل بیمه 
تجارت نو ضمن تقدیر از تلاش بی وقفه کارکنان 
، بر تقویت شبکه فروش با هدف ارتقای فروش 

بیمه نامه های خرد تاکید داشت.

تمدید مهلت ثبت نام آزمون 
جذب نیرو در گروه پارسیان

 مهلــت ثبت نام در آزمون 
دعــوت به همکاری گروه 
پارســیان تا پایــان روز 
چهارشنبه ۳۱ خرداد ماه 
شــد.  تمدیــد  ســال 
متقاضیان واجد شرایط می توانند با مراجعه به 
ســایت بانک پارســیان به نشــانی اینترنتی 
parsian-bank.ir/employment نســبت به 
تکمیل اطلاعات خواسته شده در سامانه اقدام 

کنند.
لازم به ذکر اســت، گروه پارســیان به منظور 
تامین نیروی انسانی مورد نیاز خود از میان افراد 
واجد شرایط در مقاطع تحصیلی کارشناسی و 
کارشناســی ارشد و در رشته های مورد نیاز به 
منظور اشــتغال در واحدهای بانک در برخی از 
شــهرهای کشور، از بین داوطلبان زن و مرد از 
طریق برگزاری آزمون کتبی ، مصاحبه و سایر 

مراحل مربوطه، دعوت به همکاری می کند.

اخبار

 بیمه تعاون، خدمت رسان 
به نیم میلیون نفر بیمه گذار

 مدیرعامــل بیمه تعاون، از 
افزایــش ۴۶۰ هزار نفری 
مشــتریان شرکت از زمان 
مدیریت خود سخن گفت. 
یونس مظلومی، مدیرعامل 
شــرکت در دومین همایش مدیریت صنعتی به 
ســخنرانی پرداخت و اظهار داشت: »خوشبختانه 
موفق شــدیم از زمان حضور به عنوان مدیرعامل 
شرکت بیمه تعاون، تعداد بیمه گذاران این شرکت 
را از ۴۰ هزار نفر به بالغ بر نیم میلیون نفر برسانیم«. 
مظلومی در ادامه ســخنان خود به نحوه فعالیت 
شرکت های بیمه ای پرداخت و مطرح کرد: »ما در 
شرکت بیمه، آرامش خیال می فروشیم«. او با اشاره 
به دیدگاه مردم نســبت به شــرکت های بیمه ای 
اظهار داشت: »در همه جای دنیا، بیمه ها را به عنوان 
خوش استقبال و بدبدرقه می شناسند و هیچ جایی 
نیست که مردم خرید یا تمدید بیمه نامه شان را با 
اکراه انجام ندهند؛ از این روست که فروش بیمه را 
جزو مشاغل سخت مطرح می کنند«. مدیرعامل 
بیمه تعاون در ادامه به مقایســه صورت گرفته در 
خصوص کشورها اشاره کرد و گفت: »در خصوص 
فرانشیز نگرفتن آمریکایی ها می گویند که چرا ما 
شبیه آنها نیستیم، ولی در عین اینکه آنجا اعضای 
خاصی از بدن سلبریتی هایشان را بیمه می کنند، 
به ما خرده می گیرند که چرا شما نسبت به بیمه 
کردن اعضای بدن ســلبریتی هــا اقدام کردید«. 
مظلومی اضافه کرد: »از دیگر سو، اساساً در خارج 
از کشور، شرکت های بیمه نسبت به تأسیس بانک 
اقدام می کنند، ولی در ایران، بانک ها، شرکت بیمه 
تأســیس کرده و ما حتی طبق قانون اجازه نداریم 
سهام بانک ها را خریداری کرده و محدودیت هایی 
برای سرمایه گذاری شرکت های بیمه وجود دارد«. 
وی در ادامه به فعالیت های شــرکت بیمه تعاون 
پرداخت و گفت: »ما در بیمه تعاون، خودمان نسبت 
به ارزیابی خسارت ها اقدام نکرده و برای انجام این 
کار از شرکت های مورد تأیید بیمه مرکزی استفاده 
می کنیم تا آنها به صورت مستقل نسبت به ارزیابی 
اقدام کرده و این شــرکت ها به هیچ وجه ذی نفع 

ما نیستند«.

رتبه برتر بانک کارآفرین در پرداخت تسهیلات به دانش بنیان ها
معاون تســهیلات و تجاری ســازی صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره 
به رتبه نخست بانک کارآفرین در حمایت از شرکت های دانش بنیان، 
بیان کرد: در مقاطعی بانک کارآفرین در رتبه بندی صندوق نوآوری و 
شکوفایی برای حمایت از شرکت های دانش بنیان، بانک اول بود؛ علیرغم 
اینکه بانک هایی با اندازه های خیلی بزرگ تر در این فضا بودند اما بانک 
کارآفرین نقش اول را در حمایت از شرکت های دانش بنیان ایفا می کرد.

معاون تســهیلات و تجاری ســازی صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست 
جمهوری درباره رتبه بانک کارآفرین میان ســایر بانک ها در پرداخت 
تسهیلات به شرکت های دانش بنیان، گفت: در مقاطعی بانک کارآفرین 
در رتبه بندی صندوق نوآوری وشــکوفایی برای حمایت از شرکت های 
دانش بنیان، بانک نخســت بوده و ســال گذشــته نیز رتبه ســوم را از 
آن خود کرد. روح الله ذوالفقاری، معاون تســهیلات و تجاری ســازی 
صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاســت جمهوری با اشــاره به حمایت 
بانک کارآفرین از شرکت های دانش بنیان، گفت: در حال حاضر بالای 
۸۰ درصد شــرکت های دانش بنیان که صندوق نوآوری و شکوفایی به 
بانک کارآفرین معرفی کرده اســت، موفق به اســتفاده از خدمات این 
بانک شــده اند. همچنین در رتبه بندی ســال گذشته صندوق نوآوری 
و شــکوفایی در زمینه تســهیلات، بانک کارآفرین در همکاری با این 

صندوق، رتبه سوم را به خود اختصاص داده بود.
ذوالفقــاری در خصــوص همکاری بانک کارآفرین با صندوق نوآوری و 
شکوفایی ریاست جمهوری در زمینه ارائه تسهیلات بانکی به شرکت های 
دانش بنیان، اظهار داشت: بانک کارآفرین یکی از نخستین بانک هایی 
بود که وارد فرآیند وام دهی به شرکت های دانش بنیان شد و خود را با 
ملاحظــات دانش بنیان هــا تطبیق داد چون ذات بانک کارآفرین برای 
چنیــن کاری طراحی شــده بود، همچنیــن بدنه چابک مدیران بانک 

کارآفرین، علاقه مندانه وارد این فضا شدند.
وی بــا توصیــف رابطه بانک کارآفرین و صندوق نوآوری و شــکوفایی، 
تأکید کرد: در صندوق نوآوری و شکوفایی، رابطه یک طرفه ای با بانک 
کارآفرین نداریم و در بســیاری از مواقع از بانک کارآفرین آموخته ایم 
و تجربه های موفقی در اختیار صندوق نوآوری و شکوفایی قرار گرفته 
است که این تجربه ها را توسعه داده و در مورد سایر بانک ها هم استفاده 

کردیم که نتایج خوبی در پی داشت.
تسهیلات و تجاری سازی صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره به رتبه 
نخست بانک کارآفرین در حمایت از شرکت های دانش بنیان، بیان کرد: 
در مقاطعی بانک کارآفرین در رتبه بندی صندوق نوآوری و شکوفایی 
برای حمایت از شــرکت های دانش بنیان، بانک اول بود؛ علیرغم اینکه 
بانک هایــی بــا اندازه هــای خیلی بزرگ تر در این فضــا بودند اما بانک 
کارآفرین نقش اول را در حمایت از شرکت های دانش بنیان ایفا می کرد.

ذوالفقــاری یادآور شــد: بانــک کارآفرین در زمینــه ضمانت نامه ها با 
حداقل ســپرده های نقدی، حداقل کارمزد و وثایق خیلی ســهل، انواع 
ضمانت نامه هــا را بــرای دانش بنیان ها صادر کرده و می کند. این بانک 
همچنین با همکاری صندوق نوآوری و شــکوفایی، تســهیلات سرمایه 

ثابت به شرکت های دانش بنیان می پردازد.

اخبار

سید امیر برهانی نائینی، مدیر عامل صندوق ضمانت صادرات نیز 
در مراسم امضای این تفاهمنامه همکاری گفت: بانک ملی ایران با 
توجــه بــه ظرفیت عظیمی که دارد، همواره در بخش های مختلف 
اقتصاد کشور حضور فعال داشته است و حضور این بانک در بخش 

های مختلف اقتصاد کشور، منشاء تحول بوده است.
تفاهمنامه همکاری بین بانک ملی ایران و صندوق ضمانت صادرات 
با حضور دکتر ابوالفضل نجارزاده مدیر عامل بانک و سید امیر برهانی 

مدیر عامل این صندوق، امضاء شد.
نجارزاده در مراســم امضای این تفاهمنامه که اعضای هیات عامل 
بانک نیز حضور داشــتند، با اشــاره به نقش این صندوق در حمایت 
از صادرکننــدگان، گفــت: بانک ملی ایران وظیفه خود می داند که 
از بخش تولید و به خصوص صادرکنندگان حمایت کند، بنابراین 
همکاری با صندوق ضمانت صادرات، گامی مهم در راستای تقویت 

بخش تولید است که همواره مورد تاکید مقام معظم رهبری است.
وی بــا اشــاره به ســابقه طولانی و حضور موثــر بانک ملی ایران 
در همــه اجــزای اقتصاد، بیان کرد: ایــن نقش می تواند بیش از 
گذشــته تقویت شــود و بانک ملی ایران قصد دارد در حوزه های 
به اصطلاح خاموشــی که در ســال های گذشته فعالیت نداشته 

است، حضور یابد.
نجــارزاده با اشــاره به حوزه هــای کاری صندوق ضمانت صادرات 
ماننــد خدمــات بیمه نامه، ضمانتنامــه و… تاکید کرد: بانک ملی 
ایران آمادگی دارد تا در همه این بخش ها، بســته ویژه و محصول 

ویژه خدمات به این صندوق ارائه دهد.
مدیرعامل بانک ملی ایران تاکید کرد: توســعه همکاری با بانک و 
این صندوق مستلزم کار کارشناسی مستمر برای شناخت هر چه 

بهتر زمینه های همکاری است.

امضاء تفاهمنامه همکاری بین بانک ملی ایران و صندوق ضمانت صادرات

خبر  ویژه

کید کرد؛ تولیت آستان قدس رضوی در دیدار تولیت شرعی آستان قدس عباسی تأ

لزوم تقویت هم افزایی با اعتاب مقدسه عراق با رویکرد فرهنگی و تبلیغی

استانها

مشهد / سمیرا رحمتی
تولیت آســتان قدس رضوی بر اهمیت تقویت هم افزایی با اعتاب مقدســه عراق با 
رویکرد فرهنگی و تبلیغی تأکید کرد.حجت الاســلام والمســلمین احمد مروی در 
دیدار متولی شرعی آستان قدس عباسی که در حرم مطهر حضرت عباس)ع( انجام 
شــد، اظهار کرد: برای نخســتین بار در طول تاریخ اســت که اداره اعتاب مقدسه در 
ایران و عراق به دســت افرادی معتقد، متدین و با دغدغه های دینی قرار گرفته، که 
این خود ظرفیتی بی بدیل را برای تعامل و همکاری آستان های مقدس ایجاد کرده 
است.وی با بیان اینکه سرمایه اجتماعی که در اختیار اعتاب مقدسه بوده بزرگترین 
و بی نظیرترین ســرمایه در جهان اســت، ابراز کرد: از سرمایه عظیم و بی نظیر حضور 
ارادتمندانه مردم در اعتاب مقدســه می توانیم در جهت رشــد و تربیت دینی جامعه 
استفاده کنیم، اعتقاد ما این است که ائمه هدی)ع( زنده و حاضر هستند و همانگونه 
کــه در دوران حیــات ظاهــری مردم از این وجودهای مقدس کســب فیض و دانش 
می کردند، امروز نیز باید مردم از این بارگاه های نورانی برای سعادت زندگی دنیوی 
و اخروی کســب معرفت کنند.تولیت آســتان قدس رضوی زیارت را امری تربیتی و 

معرفتی دانســت و عنوان کرد: زائران امانت الهی در اختیار مدیران اعتاب مقدســه 
هستند؛ از این رو اعتاب مقدسه باید با همکاری، هم افزایی و تبادل تجربیات زمینه 
بهترین بهره برداری از حضور زائران برای رشد و ارتقا معرفت دینی زائران را ایجاد 
کنند.وی ادامه داد: در شرایطی که دشمنان در ایران، عراق و دیگر کشورهای اسلامی 
در تلاش هستند تا از جامعه و بویژه نسل جوان دین زدایی و معنویت زدایی کنند، 
اعتاب مقدسه ظرفیت بی نظیری را برای مقابله با تلاش های دشمنان و حفظ نسل 
جوان دارند.حجت الاســلام والمســلمین مروی گفت: آستان قدس رضوی آمادگی 
دارد با برگزاری اجتماعات و کارگروه هایی بســتر انتقال تجربیات و اســتفاده اعتاب 
مقدســه از ظرفیت هــای علمــی، فرهنگی و تبلیغی یکدیگــر را فراهم آورد.حجت 
الاســلام والمســلمین سید احمد الصافی، متولی شرعی آستان قدس عباسی نیز در 
این دیدار به بیان برخی فعالیت های فرهنگی این عتبه مقدســه ویژه نســل جوان 
پرداخت و ابراز کرد: آستان قدس عباسی ارتباط و هم افزایی میان اعتاب مقدسه را 
دنبال و از آن استقبال می کند و آماده ارتقاء هرچه بیشتر همکاری های دوجانبه با 

آستان قدس رضوی است.

مدیر کل امور مالیاتی استان سمنان:

ج دولت است مالیات رایج ترین و سالم ترین روش تأمین مخار

سمنان / تبیانیان 
مدیر کل امور مالیاتی اســتان ســمنان در ســخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه 
مورخ ۱۴۰۲/۰۳/۲۶ شهر سمنان ، وابستگی به درآمدهای نفتی در سال های متمادی 
را ازمهم ترین شــاخص های اقتصاد کشــور برشــمرد و عنوان کرد :تحریم های ظالمانه 
چند ســال اخیر نشــان داد که قطع و یا کاهش وابســتگی به درآمدهای نفتی ضرورتی 
اجتناب ناپذیر اســت . علی حســین پور با اشــاره به مالیات به عنوان یکی از مهم ترین 
ابزارهای اداره کشــور گفت: اداره کشــور نیازمند منابع مالی اســت و به اعتقاد بسیاری 
از اندیشــمندان اقتصادی بهترین ، رایج ترین و ســالم ترین روش تأمین مخارج دولت 
،مالیات است .ایشان با اشاره به بند ۴ سیاست های اقتصادی موضوع سیاست های کلی 
برنامه هفتم توسعه ،ابلاغی  توسط مقام معظم رهبری، ایجاد تحول در نظام مالیاتی با 
رویکرد تبدیل مالیات به منبع اصلی تأمین بودجه جاری دولت، ایجاد پایه های جدید 
مالیاتــی ، جلوگیــری از فــرار مالیاتی و تقویت نقش هدایــت و تنظیم گری مالیات در 
اقتصاد کشــور با تأکید بر رونق تولید و عدالت مالیاتی ، را ســرلوحه برنامه های ســازمان 

امور مالیاتی عنوان کرد .مدیرکل امور مالیاتی استان سمنان با تأکید بر دو ملاحظه اخیر 
سیاست مذکور یعنی رونق تولید و عدالت مالیاتی ،حمایت از رونق تولید را در سالهای 
اخیر بســیار مهم توصیف کرد و گفتند : بر اســاس قوانین بودجه ســنواتی نرخ مالیاتی 
واحدهای تولیدی در سال قبل ۵ واحد درصد ودر سالجاری ۷واحد درصد کاهش پیدا 
کرده اســت .حســین پور در مورد عدالت مالیاتی نیز تصریح کرد: ضرورت دارد عدالت 
مالیاتی هم در بین منابع و بخش های مختلف و هم در داخل هریک از بخش ها رعایت 
گــردد .وی رعایــت  عدالــت مالیاتی در بخش مالیات بر درآمد را مهم برشــمرد و افزود 
:مالیات بر درآمد شــامل بخش های مختلفی مانند مالیات بر درآمد حقوق ، مالیات بر 
درآمد مشــاغل ، مالیات بر درآمد شــرکتها ، مالیات بر درآمد کشــاورزی ، اتفاقی و... می 
باشد . که با توجه به مطالب عنوان شده ، علاوه بر اینکه باید اعتدال بین این بخش ها 
برقرار گردد در داخل هر بخش و از جمله مالیات بر درآمد مشــاغل نیز عدالت مراعات 
گردد. به طوری که هر یک از مودیان مالیاتی این بخش متناســب با ظرفیت اقتصادی 
خــود مالیــات پرداخت کند و مشــاغلی که دارای ظرفیــت و فعالیت اقتصادی اندکی 
هســتند بتوانند از معافیت های مالیاتی مربوط اســتفاده و با کمترین مشــقت و هزینه 
تکالیف قانونی خود را انجام دهند .مدیرکل امور مالیاتی استان سمنان تأکید کرد : در 
این راســتا اصناف  و مشــاغلی که میزان درآمد آنها کمتر از ۶۷/۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 
در ســال ۱۴۰۱ می باشــند می توانند از فرم تبصره ماده ۱۰۰ ق.م.م اســتفاده نمایند و 
دیگر نیازی به تســلیم اظهارنامه مالیاتی و نگهداری اســناد و مدارک برای آنها وجود 
ندارد .حسین پور در پایان خاطر نشان کرد : درسال گذشته  ۶۸%  از صاحبان مشاغل 
اســتان ســمنان که حسب مورد از فرم تبصره ماده ۱۰۰ استفاده نموده اند یا اظهارنامه 
مالیاتی ارســال نموده اند، مالیات با نرخ صفر برای آنها منظور شــده اســت و لذا مودیان 
محترم با استفاده از تسهیلات فراهم آمده، در این فرصت باقیمانده با مراجعه به درگاه 
ملی خدمات مالیاتی به نشانی my.tax.gov.ir  می توانند از مزایای این تبصره استفاده 

نمایند و یا نسبت به ارسال اظهارنامه مالیاتی خود اقدام نمایند.

آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13  آ
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

نظــر بــه دســتور مــواد ۱ و ۳ قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند 
ــأت  ــورخ ۱402/0۳/08  هی ــماره ۱40260۳060۱۳0005۳6 م ــر رأی ش ــوب ۱۳90/09/20 و براب ــمی مص رس
اول موضــوع مــاده یــک قانــون مذکــور مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک گنابــاد تصرفــات مالکانــه 
و بــلا معــارض متقاضــی آقــای ســید مصطفــی امیــری شــهری فرزنــد علــی در پنــج ســهم مشــاع از ده ســهم 
ششــدانگ یــک بــاب منــزل بــه مســاحت کل 24۱/28  متــر مربــع از پــلاک شــماره 264۷ فرعــی متصــل بــه 
۳6۳ فرعــی از ۱- اصلــی واقــع در اراضــی علــی آبــاد بخــش یــک حــوزه ثبــت ملــک گنابــاد خریــداری شــده 
مــع الواســطه از خانــم نصــرت مختاریــان دلوئــی و آقــای محمدرضــا مــردان دلوئــی مالکیــن رســمی محــرز 
گردیــده اســت. لــذا بــه موجــب مــاده ۳ قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای 
فاقــد ســند رســمی و مــاده ۱۳ آئیــن نامــه مربوطــه ایــن آگهــی در دو نوبــت بــه فاصلــه ۱5 روز از طریــق 
ایــن روزنامــه و محلــی / کثیــر الانتشــار در شــهرها منتشــر و در روســتاها رأی هیــأت الصــاق تــا در صورتیکــه 
اشــخاص ذینفــع بــه آرای اعــلام شــده اعتــراض داشــته باشــند بایــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی و در 
روســتاها از تاریــخ الصــاق در محــل تــا دو مــاه اعتــراض خــود را بــه اداره ثبــت محــل وقــوع ملــک تســلیم 
و رســید اخــذ نماینــد. معتــرض بایــد ظــرف یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض مبــادرت بــه تقدیــم 
دادخواســت بــه دادگاه عمومــی محــل نمایــد و گواهــی تقدیــم دادخواســت بــه اداره ثبــت محــل تحویــل 
دهــد کــه در ایــن صــورت اقدامــات ثبــت موکــول بــه ارائــه حکــم قطعــی دادگاه اســت و در صورتــی کــه 
اعتــراض در مهلــت قانونــی واصــل نگــردد یــا معتــرض ، گواهــی تقدیــم دادخواســت بــه دادگاه عمومــی 
محــل را ارائــه نکنــد اداره ثبــت مبــادرت بــه صــدور ســند مالکیــت مینمایــد و صــدور ســند مالکیــت مانــع 

ر بــه دادگاه نیســت از مراجعــه متضــر
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/03/30    تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/4/14 
سید ضیا الدین مهدوی شهری 
گناباد ک  رئیس ثبت اسناد و املا

آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13  آ
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

نظــر بــه دســتور مــواد ۱ او ۳ قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند 
رســمی مصــوب ۱۳90/09/20 و برابــر رای شــماره ۱40260۳060۱۳000529 مــورخ ۱402/0۳/08 هیــأت 
اول موضــوع مــاده یــک قانــون مذکــور مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک گنابــاد تصرفــات مالکانــه 
و بلامعــارض متقاضــی آقــای مجیــد پوریوســف فرزنــد علــی در ششــدانگ یــک بــاب منــزل بــه مســاحت 
4۱8/20  متــر مربــع از پــلاک شــماره ۳68 فرعــی از 2 - اصلــی واقــع در اراضــی ده جویمنــد بخــش یــک 
ــت،  ــده اس ز گردی ــر ــمی مح ــک رس ــی مال ــود متقاض ــاعی خ ــت مش ــل مالکی ــاد از مح ــک گناب ــت مل ــوزه ثب ح
لــذا بــه موجــب مــاده ۳ قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی 
و مــاده ۱۳ آئیــن نامــه مربوطــه ایــن آگهــی در دو نوبــت بــه فاصلــه ۱5 روز از طریــق ایــن روزنامــه و 
محلــی / کثیــر الانتشــار در شــهرها منتشــر و در روســتاها رأی هیــأت الصــاق تــا در صورتیکــه اشــخاص 
ذینفــع بــه آرای اعــلام شــده اعتــراض داشــته باشــند بایــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی و در روســتاها 
از تاریــخ الصــاق در محــل تــا دو مــاه اعتــراض خــود را بــه اداره ثبــت محــل وقــوع ملــک تســلیم و رســید 
اخــذ نماینــد . معتــرض بایــد ظــرف یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض مبــادرت بــه تقدیــم دادخواســت 
بــه دادگاه عمومــی محــل نمایــد و گواهــی تقدیــم دادخواســت بــه اداره ثبــت محــل تحویــل دهــد کــه 
در ایــن صــورت اقدامــات ثبــت موکــول بــه ارائــه حکــم قطعــی دادگاه اســت و در صورتــی کــه اعتــراض 
در مهلــت قانونــی واصــل نگــردد یــا معتــرض ، گواهــی تقدیــم دادخواســت بــه دادگاه عمومــی محــل را 
ارائــه نکنــد اداره ثبــت مبــادرت بــه صــدور ســند مالکیــت مینمایــد و صــدور ســند مالکیــت مانــع از مراجعــه 

ر بــه دادگاه نیســت.  متضــر
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/03/30    تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/4/14 
سید ضیا الدین مهدوی شهری 
گناباد ک  رئیس ثبت اسناد و املا

آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13  آ
ساختمانهای فاقد سند رسمی 

نظــر بــه دســتور مــواد ۱ و ۳ قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند 
رســمی مصــوب ۱۳90/09/20  و برابــر رای شــماره ۱40260۳060۱۳0005۳۳ مــورخ ۱402/0۳/08  هیــأت 
اول موضــوع مــاده یــک قانــون مذکــور مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک گنابــاد تصرفــات مالکانــه 
قطعــه  یــک  ششــدانگ  در  عباســعلی  زنــد  فر عاشــوری  حســن  محمــد  آقــای  متقاضــی  معــارض  بــلا  و 
زمیــن مزروعــی بــه مســاحت 99۷/9۱  متــر مربــع تمامــت پــلاک شــماره 22۷2 فرعــی از ۱ - اصلــی واقــع 
در اراضــی علــی آبــاد بخــش یــک حــوزه ثبــت ملــک گنابــاد خریــداری شــده مــع الواســطه از آقــای مهــدی 
ز گردیــده اســت، لــذا بــه موجــب مــاده ۳ قانــون تعییــن تکلیــف  علیــزاده جویمنــدی مالــک رســمی محــر
وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی و مــاده ۱۳ آئیــن نامــه مربوطــه ایــن آگهــی 
در دو نوبــت بــه فاصلــه ۱5 روز از طریــق ایــن روزنامــه و محلــی کثیــر الانتشــار در شــهرها منتشــر و در 
روســتاها رأی هیــأت الصــاق تــا در صورتیکــه اشــخاص ذینفــع بــه آرای اعــلام شــده اعتــراض داشــته 
ــراض  ــا دو مــاه اعت باشــند بایــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی و در روســتاها از تاریــخ الصــاق در محــل ت
ــاه  ــک م ــرف ی ــد ظ ــرض بای ــد . معت ــذ نماین ــید اخ ــلیم و رس ــک تس ــوع مل ــل وق ــت مح ــه اداره ثب ــود را ب خ
ــادرت بــه تقدیــم دادخواســت بــه دادگاه عمومــی محــل نمایــد و گواهــی  ــراض مب از تاریــخ تســلیم اعت
تقدیــم دادخواســت بــه اداره ثبــت محــل تحویــل دهــد کــه در ایــن صــورت اقدامــات ثبــت موکــول بــه 
ارائــه حکــم قطعــی دادگاه اســت و در صورتــی کــه اعتــراض مالکیــت در مهلــت قانونــی واصــل نگــردد یــا 
معتــرض ، گواهــی تقدیــم دادخواســت بــه دادگاه عمومــی محــل را ارائــه نکنــد اداره ثبــت مبــادرت بــه 

ر بــه دادگاه نیســت  صــدور ســند نمایــد و صــدور ســند مالکیــت مانــع از مراجعــه متضــر
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/03/30 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/4/14 
سید ضیا الدین مهدوی شهری
گناباد ک  رئیس ثبت اسناد و املا
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هم زمان با نوزدهمین نمایشگاه تخصصی قطعات، مجموعه ها و صنایع وابسته خودرو؛

ظرفیت قطعه سازان خودرو در اصفهان به نمایش گذاشته می شود
اصفهــان / گروه اســتان هــا:  نوزدهمین 
نمایشــگاه تخصصی قطعــات، مجموعه 
ها و صنایع وابســته خــودرو از تاریخ ۳۱ 
خرداد تا ۳ تیرماه در ســاعت بازدید ۱۵ 
تــا ۲۱ در محل برگزاری نمایشــگاه های 
اصفهان واقع در کمربندی شــرق برگزار 
می شــود.این نمایشگاه با مشارکت ۱۰۰ 
شرکت فعال در بخش های مختلف ساخت 
قطعات خودرو و در فضایی بالغ بر ۶۰۰۰ 
متــر مربع فضای مفید نمایشــگاهی طی 
چهار روز میزبان متخصصان و شهروندان 
خواهد بود. این نمایشــگاه با مشــارکت 
صاحبان کسب و کار در استان های تهران، 
اصفهان، مازندران، خوزستان، چهارمحال 
و بختیاری، خراسان رضوی، البرز، همدان، 
قزویــن، فارس، یزد، آذربایجان شــرقی و 
جزیره کیش برگزار خواهد شد.نوزدهمین 
نمایشــگاه تخصصی قطعــات خودرو با 
مشــارکت ۵۵ درصد واحدهای تولیدی 
اســتان های دیگــر و ۴۵ درصد اســتان 
اصفهــان برگــزار خواهــد شــد. زمینه 
فعالیت این رویداد نمایشــگاهی قطعات و 

مجموعه های خودرو، قطعات موتور، اجزا و 
قطعات الکترونیک خودرو، ماشین آلات و 
تجهیزات قطعه سازی، تحقیقات و طراحی 
مهندســی، مواد اولیه و تجهیزات جانبی 

خودرو، بازرگانی و خدمات پس از فروش، 
لــوازم تزئیناتی خودرو، تعمیر و نگهداری 
خــودرو، محصولات پاک کننده خودرو، ، 
سیستم شاسی، تیونینگ، خدمات پس از 

فروش، بیمه، نشــریات تخصصی صنعت 
خودرو و ســایر صنایع وابســته به صنعت 
خودروســازی اســت.از برندهای حاضر 
در ایــن رویداد تخصصی و نمایشــگاهی 

می تــوان به گروه صنعتی عظام، ســایپا 
یدک، GISP، ایران دلکو، سپاهان باتری، 
رماپویــا، کویــر زواره، فرابرد پارت یدک، 
هلدینگ ســپاهان، فدک قطعه ثنا، توکل 
پارت و سینا پارت اشاره کرد که تا ۳ تیرماه 
به ارایــه محصولات، ظرفیت ها و معرفی 
خدمــات قابــل ارایه به بازدید کنندگان و 
مراجعه کنندگان می پردازند.لازم به ذکر 
اســت، با توجه به برنامه ریزی های صورت 
گرفته در ســال »مهار تورم و رشد تولید« 
از طــرف نمایشــگاه بین المللی اصفهان، 
نوزدهمیــن نمایشــگاه قطعات خودرو با 
رویکرد حضور شــرکت های تولید کننده 
و تســهیل شرایط حضور صنعت گران برپا 
خواهد شــد.نوزدهمین نمایشگاه قطعات 
خودرو از ۳۱ خرداد تا ۳ تیرماه و ســاعت 
بازدیــد ۱۵ تــا ۲۱ واقــع در کمربندی 
شــرق، نمایشــگاهی بین المللی اصفهان 
میزبان کارشناســان، فعــالان اقتصادی، 
تعمیرکاران  متخصصان، صنعت گــران، 
خودرو در حوزه های مختلف و شهروندان 

گرامی خواهد بود.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

 مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق 
استان سمنان عنوان کرد؛

 تامین مصرف برق 
3 هزار مشترک خانگی از طریق 

کشف دستگاه رمز ارز دارایی
عاشوری / سمنان 

مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 
ســمنان در چهارمین جلســه کارگروه استانی 
کشف مراکز غیرمجاز رمزدارای افزود: از ابتدای 
ســال گذشــته تاکنون ۷۰۸ دستگاه غیرمجاز 
کشف شده است که مصرف انرژی این دستگاه 
ها به صورت ماهیانه معادل ســه هزار مشترک 
خانگی استان سمنان است.وی گفت: با توجه به 
تعداد کشــف شده دستگاه ها و مزارع استخراج 
در کشــور، اســتان سمنان می بایست در حوزه 
شناسایی و کشف مراکز غیرمجاز به عدد مطلوب 
تری دســت پیدا نماید.مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق اســتان ســمنان با بیان اینکه تعداد 
۴۱ مزرعه در ســال ۱۴۰۱ توســط این شرکت 
شناســایی و به کمک عوامل امنیتی و انتظامی 
کشف و ضبط شده است افزود: ترخیص دستگاه 
های استخراج رمزدارایی غیراستاندارد، تسریع 
در رســیدگی پرونده ها با موضوع صدرالاشاره 
و رفع موانع جهت ورود به محل های مشــکوک 
بــه اســتخراج رمزدارایی غیرمجــاز از جمله 
درخواســت های این شــرکت بوده که توسط 
نهادهای مربوطه به جد مورد توجه واقع شــده 
اســت.وی تصریح کرد: استفاده غیرمجاز از برق 
خصوصاً در بخش صنعت، هزینه مصرف انرژی 
ماینرها را به صفر رسانده و با توجه به این موضوع 
دوره بازگشت سرمایه در حالت غیرمجاز به ۵۰ 
درصد مقدار واقعی برساند و از طرفی یک مزرعه 
۱۰۰ ماینری می تواند با استفاده از برق غیرمجاز 
دوره بازگشت سرمایه ی خود را به ۸ تا ۱۰ ماه 
رســانده و این مهم انگیزه ســودجویان در این 
حوزه را چندین برابر افزایش می دهد.حسینی 
نژاد با تاکید بر ضرورت انســجام بین دستگاهی 
در ســاماندهی استخراج رمزدارایی ها افزود: با 
توجه به میزان ســودآوری پیش بینی می شود 
در صورت عدم تمرکز دســتگاه های اجرایی بر 
ایــن موضوع حدود ۱۰ هزار مگاوات از ظرفیت 
برق کشــور اســتفاده غیرمجاز از ماینرها برای 
استخراج رمزدارایی اختصاص یابد.دبیر کارگروه 
مبــارزه با رمزارز غیرمجاز تصریح کرد: با توجه 
به ناچیزبودن تعرفه برق رایانه ای در مقایسه با 
قیمت های جهانی، اســتفاده غیرمجاز از شبکه 
بــرق در این حوزه به لحاظ ماهیت هیچ تفاوتی 
با قاچاق سوخت ندارد و از آنجایی که شبکه برق 
استان، یک شبکه با پراکندگی وسیع جغرافیایی 
می باشــد امکان شناســایی متخلفین صرفاً از 
تحلیل پارامترهای برقی به راحتی میســر نمی 
باشد و ضرورت دارد تمامی دستگاه های اجرایی 
اقدامات پیشگیرانه و بازدارنده را در این خصوص 
به انجام رساند.خاطرنشــان می سازد چهارمین 
کارگروه رمزارز استانی با حضور معاون دادستان 
عمومی وانقلاب مرکز استان و نمایندگان دفتر 
مدیرکل سیاسی امنیتی استانداری، فرماندهی 
نیروی انتظامی، ســازمان بازرســی، ســازمان 
صنعــت، معــدن و تجارت، شــرکت مخابرات، 
اداره گمرک، شــرکت شــهرکهای استان، اداره 
ارتباطات و فناوری اطلاعات، شرکت ارتباطات 
زیرساخت، شــرکت پخش فرآورده های نفتی 
منطقه شاهرود، اداره جمع آوری و فروش اموال 

تملیکی استان سمنان برگزار گردید.

فرماندار شهرستان مراوه تپه:

 گاز رسانی 
 به روستاهای صفر مرزی 

بهترین هدیه نظام مقدس است
گلســتان / گروه استان ها: طی نشستی با حضور 
لقمان قربانی  فرماندار شهرستان مراوه تپه،  ربوسه 
رئیــس اجرای طرحهای گاز گلســتان ، خوزین 
رئیس اداره گاز شهرستان ،  مقدم مسئول دفتر  
نظارت گاز کلاله  وضعیت گازرســانی در ســطح 
شهرســتان   مورد بررســی  قرار  گرفت در این 
جلســه  فرماندار شهرســتان مراوه تپه با اشاره به  
اینکه گازرسانی به روستاهای صفر مرزی بهترین 
هدیه نظام مقدس  اســت اظهار داشــت : با وجود 
این همه خدمات و امکانات رفاهی در سطح کشور 
کــه ماحصل توجه بیــش از پیش  نظام مقدس 
جمهوری اســلامی و دولتمردان می باشــد زبان 
قاصر از بیان تلاش های انجام شــده می باشــد.

وی ادامــه داد: تســهیل در ارائه خدمات رفاهی 
ماننــد گاز  و ســایر مــوارد و رســاندن آن ها  به 
دورترین نقاط مرزی ،کاری انسان دوســتانه بوده  
کــه  مانــع مهاجرت مرزنشــینان غیور  و باعث  
تثبیــت آنــان در مناطق مرزی خواهد شــد.در 
این نشســت  همچنین رئیس اجرای طرح های 
شرکت گاز استان گلستان نیز ضمن قدردانی از 
فرماندار و دیگر مدیران   شهرستان مراوه تپه بایت  
مساعدت و همکاری برای اجرای  مطلوب پروژه 
های گازرسانی به روستاها ، گزارشی از وضعیت 
پروژه های در حال اجرا و برنامه های آینده شرکت 

گاز استان برای این شهرستان ارائه نمودند.

طی نشستی؛

از پاسخگویان برتر سامانه 2021 
مخابرات منطقه گلستان تقدیر شد 

گلســتان / گروه اســتان ها: طی جلســه ای از 
پاســخگویان برتر ســامانه ارتباط مردمی ۲۰۲۱ 
مخابرات منطقه گلستان تقدیر بعمل آمد . دکتر 
غلامعلی شهمرادی در جلسه تقدیر از پاسخگویان 
برتر سامانه ۲۰۲۱ هدف از راه اندازی این سامانه 
را سرعت بخشیدن به رفع مشکل مخابراتی مردم 
دانست و افزود : با توجه به اینکه سرقت های مکرر و 
روزانه ، ارائه خدمات به مردم را دچار مشکل کرده ، 
علی رغم هزینه های هنگفت  از تمام ظرفیت های 
موجود جهت ترمیم وایمن سازی شبکه استفاده 
می نماییم و رفع مشکلات مخابراتی مردم و تامین 
ارتباطــات پایــدار برای آنها را اولویت قرار داده ایم 
. وی گفت :ســرقت های مکرر باعث قطعی  شــده 
ودرنتیجه باعث کاهش واز دست دادن درآمد می 
شود اما مخابرات منطقه گلستان از همه ظرفیت 
ها جهت تعدیل شرایط سخت استفاده می کند تا 
خدمات مطلوب تری به مشترکین خود ارائه نماید 
.دکترغلامعلی شهمرادی ادامه داد:  سامانه ۲۰۲۱ 
یک سامانه کشوری است اما شیوه بهره برداری از 
آن در مخابرات گلستان نوآورانه وابتکاری است زیرا 
در جمع پاسخگویان این سامانه مدیران ، معاونین 
و روسا نیز قراردارند .وی ضمن تشکر از پاسخگویی 
مناسب  همکاران در این سامانه رفع مشکلات مردم 
را فرصت مغتنم برای خدمت گذاری دانست و افزود 
:  جلب رضایت مردم و گره گشایی از کار آنان وظیفه 
مــا در مخابــرات بوده و نبایــد در این راه که آورده 

معنوی نیز داشته ، کوتاهی نمائیم.

استفاده از ظرفیت های تریبون 
نماز جمعه اصفهان در مدیریت 

مصرف برق
اصفهان / گروه استان ها: با فرارسیدن تابستان و به 
منظور تبیین طرح های وزارت نیرو جهت مدیریت 
مصرف برق  شــرکت توزیع برق اصفهان از تمام 
پتانسیل های اجتماعی و معنوی جامعه از جمله 
ظرفیت ویژه تربیون نماز جمعه در فرهنگســازی 
بهینه  مصرف برق  اســتفاده  نمود و در این راســتا 
در آدینه های مختلف  با حضور  مدیران بعضی از 
مناطق ، روسای بخش ها و سرپرست و کارشناس 
تکریــم ارباب رجوع  روابط عمومی در نماز جمعه  
،نهادینه شــدن مصرف بهینه برق و اســتفاده از  
ســامانه های غیرحضــوری  و برپایی میز خدمت   
توانسته است مسیر اطلاع رسانی به مردم  را ایجاد 
و هموار نماید.مهندس شــب بیدار ، رییس بخش 
برق بهارســتان  و مهندس مرســل  صالحی مدیر 
دفتر مدیریت مصرف به عنوان ســخنران پیش از 
نماز جمعه شهر بهارستان . سپاهان شهر حضور بهم 
رسانیدند .ایشان در خصوص راهکارهای مدیریت 
مصرف  در حوزه های مختلف صنعتی ،کشاورزی 
و خانگی توضیحات لازم را بیان کرده و با توجه به 
اهمیت مصارف خانگی در پیک بار؛  طرح ۲۰=۱ 
را به عنوان طرح ویژه ســال جاری بیان نموده و 
از شــهروندان خواستند با راهکارهای ارائه شده از 
پاداش های طراحی شده بهره مند شوند همچنین 
در خطبه های نماز جمعه سپاهان شهر بخشی از 
خطبه دوم به مدیریت مصرف برق اختصاص پیدا 
کرد .حجه الاسلام ملکیان امام جمعه سپاهان شهر 
گفت :  آنچه مســلم اســت ما برق و آب  کم نداریم 

ولی بایستی مصرف درست را یاد بگیریم.

معاون فرهنگی و اجتماعی اداره کل اوقاف 
استان مرکزی:

ح نشاط معنوی در 37 بقعه  طر
متبرکه اجرا می شود

مرکزی / گروه استان ها: معاون فرهنگی و اجتماعی 
اداره کل اوقاف و امور خیریه استان مرکزی گفت: 
طرح نشــاط معنوی با هدف غنی ســازی اوقات 
فراغت دانش آموزان در فصل تابستان در ۳۷ بقعه 
متبرکه اســتان برگزار می شــود. حجت الاسلام 
مرتضــی ابراهیمی افــزود: این طرح معنوی ویژه 
دانش آموزان دختر و پســر هشــت تا ۱۸ ساله از 
۱۵ تیرماه تا ۳۱ مردادماه ســال جاری در اماکن 
متبرکه استان برگزار می شود.وی اظهار کرد: این 
طرح با استفاده از ظرفیت سه مبلغ دینی اعزامی از 
قم و ۳۰ مبلغ بومی برگزار می شود.معاون فرهنگی 
و اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه اســتان 
مرکزی بیان کرد: اوقات فراغت تابســتان بهترین 
فرصت برای جوانان و نوجوانان اســت تا با ارتقاء 
روحیه و کســب مهارت های زندگی و همچنین 
کشــف هویت اجتماعی خویــش، آماده ورود به 
دنیای جدیدی از قبول مســئولیت های اجتماعی 
شوند.حجت الاســلام ابراهیمی اضافه کرد: در این 
طرح کلاس های آموزشی معارفی شامل روخوانی، 
روان خوانی و حفظ قرآن کریم، احکام و تجوید نماز، 
اجرای برنامه های ورزشــی و آموزش مهارت های 
۱۰ گانه سبک زندگی برگزار می شود.وی تصریح 
کــرد: اردوهــای زیارتی و ســیاحتی نیز در طرح 
نشاط معنوی برگزار می شود و بقاع متبرکه ای که 
بــه جهت موقعیت اقلیمــی و آب و هوایی، دارای 
ظرفیت برگزاری اردو هستند، به عنوان مقصد اردو 
قرار می گیرند و در دانش آموزان ضمن بهره مندی 
از طبیعت و فضای شــاد و بانشــاط از برنامه های 
فرهنگی، آموزشــی و تفریحی مربیان و مبلغین 

اعزامی استفاده می کنند.

استانها 6

مدیرعامل شرکت گاز استان خراسان رضوی خبر داد؛

گاز ایران کردن صنعت نفت و  تخصیص اعتبار وزارت نفت برای دانش بنیان 
مشهد / سمیرا رحمتی

مدیرعامل شــرکت گاز خراســان رضوی گفت: مطابق فراخوان معاونت 
مهندســی، پژوهش و فناوری وزارت نفت، شــرکت های دانش بنیان می 
توانند از تســهیلات این وزارت خانه به منظور ایجاد اشــتغال با تکیه بر 
دانش بنیان کردن صنعت نفت اســتفاده کنند.حســن افتخاری با اعلام 
ایــن خبــر اظهار کرد: اقتصاد دانش بنیان یکی از عوامل مؤثر در تحولات 
اقتصادی و اجتماعی است که موجب رشد و توسعه پایدار جامعه و در نهایت 
تحقق اقتصاد مقاومتی می شــود.وی با بیان این مطلب که شــرکت های 
دانش بنیان با تحول در عرصه علم و دانش و کشف یافته ها و نتایج جدید 
اقتصادی در رشد و توسعه مناطق مختلف تأثیر زیادی دارند افزود: وزات 
نفت با توجه به تأکید مقام معظم رهبری بر افزایش تولیدات صنعت نفت 
و گاز با تکیه بر دانش بنیان کردن صنایع نفتی از حداکثر توان شرکت های 
دانش بنیان و مؤسسه های تحقیقاتی ایرانی برای رفع چالش ها و نیازهای 
فناوری ساخت و خدمات استفاده می کند.مدیرعامل شرکت گاز خراسان 
رضوی و نماینده وزارت نفت در کمیته استانی اعتبارات تبصره ۱۸ تصریح 
کرد: صندوق پژوهش و فناوری وزارت نفت در راستای بند )الف( تبصره 
۱۸ قانون بودجه ۱۴۰۱ کشــور، تســهیلاتی را به منظور ایجاد اشتغال با 
تکیه بر دانش بنیان کردن صنعت نفت در رســته های اولویت دار وزارت 

نفت و با هدف کمک به تأمین  داخلی تجهیزات مورد نیاز، پیاده ســازی 
طرح های توسعه ای اشتغال آفرین، تولید بار اول و تکمیل زنجیره ارزش 
نفت و گاز اختصاص داده است. از این رو  همه شرکت های فناور، نوآور، 
خلاق و دانش بنیان متقاضی اســتفاده از این تســهیلات، می توانند از 
نیمه اردیبهشــت ماه امســال در سامانه تسهیلات صنعت نفت به آدرس 
my.ioiv.ir مراجعه و با تکمیل فرم های مربوطه و ارائه مستندات مورد نیاز، 
درخواست های خود را ثبت کنند.به گفته افتخاری، بر اساس برنامه مصوب 
توسعه اشتغال وزارت نفت، رسته های اولویت دار این وزارت خانه شامل 
بهینه سازی مصرف انرژی، تحول دیجیتال در صنعت نفت، افزایش ضریب 
بازیافــت از طریــق احیای چاه های غیرفعال و کم بازده و دیگر راهکارها، 
فلرینگ و بازیابی گازهای همراه نفت، ساخت بار اول محصولات راهبردی 
و تولیــد کالاهــای دانش بنیان صنعت نفت، تکمیل زنجیره ارزش صنایع 
پایین دســتی، طرح های شیرین سازی نفت کوره ترش، طرح های محیط 
زیستی و تصفیه پساب های صنعت نفت، طرح های پیکسایی مصرف گاز 
در زمستان، توسعه صادرات کالا/ دانش فنی/ خدمات دانش بنیان به خارج 
از کشور، طرح های داخلی سازی لایسسنس های فرآیندی مورد استفاده 
در صنعت پالایشی و پتروشیمیایی است.وی با بیان این مطلب که مراحل 
بررســی اولیه طرح های پیشنهادی توسط کارشناسان صندوق پژوهش 

و فناوری در وزارت نفت انجام می شــود تاکید کرد: شــیوه نامه اجرایی و  
فرآیند بررسی درخواست  متقاضیان در سامانه مذکور به صورت کامل قابل 
مشــاهده و بهره برداری است.افتخاری یادآور شد: در سال گذشته رقمی 
بالغ بر ۳۰۰ میلیارد تومان برای حمایت از هشت شرکت ایرانی در زمینه 
تولیدات صنعت نفت و گاز و پتروشیمی به تایید کارشناسان شرکت گاز 
خراسان رضوی به عنوان نماینده وزارت نفت در کمیته استانی اعتبارات 

تبصره ۱۸ رسیده و این شرکت ها از مزایای مرتبط بهره مند شده اند.

گلســتان / گروه اســتان ها: طی نشســتی با حضور لقمان قربانی  
فرماندار شهرســتان مراوه تپه،  ربوســه رئیس اجرای طرحهای گاز 
گلستان ، خوزین رئیس اداره گاز شهرستان ،  مقدم مسئول دفتر  
نظارت گاز کلاله  وضعیت گازرســانی در ســطح شهرستان   مورد 
بررســی  قرار  گرفت در این جلســه  فرماندار شهرستان مراوه تپه با 
اشــاره به  اینکه گازرســانی به روستاهای صفر مرزی بهترین هدیه 
نظام مقدس  است اظهار داشت : با وجود این همه خدمات و امکانات 
رفاهی در سطح کشور که ماحصل توجه بیش از پیش  نظام مقدس 
جمهوری اسلامی و دولتمردان می باشد زبان قاصر از بیان تلاش 

های انجام شــده می باشــد.وی ادامه داد: تسهیل در ارائه خدمات 
رفاهی مانند گاز  و ســایر موارد و رســاندن آن ها  به دورترین نقاط 
مرزی ،کاری انسان دوســتانه بوده  که  مانع مهاجرت مرزنشــینان 
غیور  و باعث  تثبیت آنان در مناطق مرزی خواهد شد.در این نشست  
همچنین رئیس اجرای طرح های شــرکت گاز اســتان گلستان نیز 
ضمن قدردانی از فرماندار و دیگر مدیران   شهرستان مراوه تپه بایت  
مساعدت و همکاری برای اجرای  مطلوب پروژه های گازرسانی به 
روستاها ، گزارشی از وضعیت پروژه های در حال اجرا و برنامه های 

آینده شرکت گاز استان برای این شهرستان ارائه نمودند.

فرماندار شهرستان مراوه تپه:

گاز رسانی به روستاهای صفر مرزی بهترین هدیه نظام مقدس است

خبر  ویژه

استاندار اردبیل: 

پرداخت خسارت های خشکسالی به عشایر استان اردبیل تسریع شود 

اردبیل / گروه اســتان ها: اســتاندار اردبیل بر لزوم تسریع در برآورد 
خسارت خشکسالی به عشایر استان و اعلام آن به سازمان مدیریت 
بحران کشور تاکید کرد. سیدحامد عاملی در جلسه شورای عشایر 
اســتان بیان کرد: برای مســاعدت به عشــایری که دچار خسارت 
شده اند، لازم است بانک ها نسبت به امهال بدهی بانکی آنها اقدامات 
لازم را انجام داده و تسهیلات جدیدی پرداخت کنند.وی با تاکید 
بر لزوم ارائه خدمات و تامین نیازمندی های عشایر در تمام حوزه ها 

به ویــژه تامیــن آرد مــورد نیاز آنها گفت: برای توزیع آرد عشــایر 
نزدیک ترین مکان به عشــایر هر منطقه انتخاب شــود تا عشایر به 
راحتی بتوانند آرد ســهمیه خود را دریافت کنند.مقام عالی دولت 
در استان اردبیل گفت: با توجه به در حال اجرا بودن مجتمع های 
آبرسانی به قشلاقات، همکاری و هماهنگی دستگاه ها برای تعیین 

تکلیف مجتمع های آماده تکمیل ضرورت دارد.

 همکاری عشایر استان در اجرای جشنواره کوچ عشایر 
قابل تحسین است

استاندار اردبیل همچنین از نقش عشایر استان در برگزاری رویداد 
گردشــگری اردبیل-۲۰۲۳ و جشــنواره کوچ عشایر قدردانی کرد.

عاملی یادآور شــد: از ۳۲ طایفه عشــایر اســتان برای مشارکت در 
این جشــنواره دعوت شــده بود . علاوه بر این و در کنار برنامه های 
فرهنگی و هنری جشنواره، ۶۰ غرفه برای معرفی صنایع دستی و 
تولیدات عشایر زحمتکش برپا شد.عشایر استان اردبیل با بیش از 
۱۳ هزار خانوار و با ۶۶ هزار و ۵۰۰ نفر جمعیت ۵.۴ درصد جمعیت 

استان و ۵.۶ درصد جمعیت عشایر کشور بوده و از ۲ ایل شاهسون 
و قره داغ و ۲ طایفه مستقل شاطرانلو و فولادلو تشکیل شده است.

این عشایر ساکن در ۱۱ شهرستان استان، دارای ۴۵ طایفه بوده و 
در ۵۷۲ قشلاق، ۲۳۷ ییلاق، هفت زیست بوم، ۵۱ سامانه، هزار و 
۵۲۷ "ابه")اقامتگاه موقت( زندگی می کنند.عشــایر استان اردبیل 
سالانه ۱۰ هزار و ۵۰۰ تن گوشت قرمز، ۴۳ هزار و ۵۰۰ تن شیر، 
هزار و ۵۰۰ تن پشم، پنج هزار و ۴۰۰ تن پنیر، هشت هزار و ۱۰۰ 
تن محصولات باغی، ۹۲ هزار تن محصولات زارعی و ۲۳ هزار متر 
مربع صنایع دســتی مانند فرش، گلیم و جاجیم تولید می کنند ، 
عشایر استان در بین ۱۲۰ ایل شناسنامه دار کشور در جایگاه سوم، 
از لحــاظ مرتــع در رتبــه چهارم، تعداد دام در رتبه پنجم و از لحاظ 
جمعیت در جایگاه هشتم قرار دارد و یکی از ایل های بزرگ کشور 
محسوب می شود.عشایر استان اردبیل نیمی از سال را در قشلاقات 
شمال استان و نیمی دیگر را در ییلاقات سبلان و ارتفاعات کوه های 
باغرو و بزغوش سپری می کنند و شغل اصلی آنها دامپروری بوده و 

به نگهداری ۱.۵ میلیون واحد دامی مشغول هستند.
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یادداشت

مراقب باشد مشکلات دارو به نوشدارو بعد از مرگ سهراب تبدیل نشود

جا گرفتن دارو در قفسه بی نظمی
  سارا فهیم / روزگار

صنعت داروی کشــور مدتی است که با 
مشکلات عدیده ای روبه رو شده است که 
به شــهادت تولیدکنندگان این حوزه به 
کمبود نیازهای دارویی در کشور منتهی 
شده و اگر دولت هر چه زودتر چالش های 
موجود در این حوزه را شناســایی و رفع 
نکند باید منتظر چالش های جدی تری 
در ایــن صنعت باشــیم. به عقیده تولید 
کنندگان حوزه دارو، مشــکلات خرید، 
تامین و تدارک مواد اولیه و ماشین آلات 
صنعت دارو، کافی نبودن ارز یا تخصیص 
دولتی، مشــکلات موجود در حوزه نقل 
و انتقــال مالی و حمل و ارســال کالا از 
مهم ترین چالش هایی اســت که تولید 
کننده هــای دارو در حــال حاضر با آنها 
روبه رو هســتند و این مشکلات ریسک 
زیادی را به شرکت های بخش خصوصی 
تحمیــل می کنــد که باعــث تاخیر در 
فرآیندهــا، افزایــش بهای تمام شــده 
تولید، کاهش کیفیت و دسترسی ناکافی 

بیماران به دارو شده و می شود.

از داروهای ساده تا خیلی خاص 
کمیاب است

علــی فاطمــی، نایب رئیــس انجمن 
داروسازان ایران درباره وضعیت صنایع 
داروســازی کشــور گفت: ما در ایران به 
سختی می توانیم برای کارخانه هایمان 
مواد اولیه و ماشین آلات جدید وارد کنیم 
و تحریم ها باعث شده که مشکلاتی برای 
کارخانه ها ایجاد شود. ما در زمستان سال 
گذشته با مشکل نایاب شدن قطره بینی 
که فرمولاسیون ســاده ای دارد مواجه 
شــده بودیم سرمایه گذاری ما در زمینه 
دارو در حال حاضر کمتر شــده اســت و 
حتــی این مســئله در حوزه محصولات 
بهداشــتی و آرایشــی که شاید به اندازه 
دارو بــرای مردم حیاتی نیســت، وجود 
دارد.وی تصریح کرد: متاســفانه در این 
سال ها قیمت گذاری دستوری که فقط 
شــامل دارو هم نمی شود و محصولات 
آرایشی بهداشتی را هم شامل می شود و 
آن ها هم اجازه افزایش قیمت را متناسب 

با تورم ندارند، مشکلاتی را برای صنایع 
ایجاد کرده اســت.دولت صرفا در تهیه 
مواد موثره از صنایع داروسازی حمایت 
می کند و ماده موثر دارو در حال حاضر 
ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانــی دریافــت 
می کنــد و بیــش از ۴۰ درصــد قیمت 
نهایی را شــامل می شــود و ۶۰ درصد 
قیمت دارو توســط بازار قیمت گذاری 
می شــود و هزینه نیــرو، ایاب و ذهاب، 
بسته بندی و… به قیمت بازار است.وی 
گفت: دولــت صرفا به دلیل اینکه برای 
ماده موثره دارو اصطلاحا یارانه می دهد 
و بــا ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان صنایع را 
حمایــت می دهد، جلوی افزایش قیمت 
دارو را می گیرد. همین ســختگیری ها 
باعث می شــود که رغبــت صنعتگران 
نــه تنهــا در حوزه دارو بلکه در ســایر 
حوزه های دیگر برای سرمایه گذاری در 
کشــور کاهش پیدا کند.وی با اشاره به 
کمبود آنتی بیوتیک در ســال گذشــته 
گفــت: اگر اجــازه افزایش قیمت آنتی 
بیوتیک در شــهریور ســال گذشته به 
کارخانه های ایرانی داده می شــد اصلا 
با این مشــکل مواجه نمی شدیم و لازم 
نبود که از هند آنتی بیوتیک وارد کنیم.

فاطمی تصریح کرد: این مسئله با توجه 

بــه اینکــه بودجه دارو را حتی از بودجه 
سال گذشته هم کمتر در نظر گرفته اند 
ممکن است تکرار شود. این بودجه قطعا 
کفاف نیم ســال اول را هم نمی دهد چه 
برســد به اینکه برای کل ســال کفایت 
کند و به نظر می رسد ما با کمبود مواجه 
خواهیم شــد.وی ادامه داد: برای تولید 
کننده داخلی به شــدت ســخت گیری 
می شــود، اما زمانی که با کمبود مواجه 
می شــویم ســریع خرید از خارج انجام 
می شــود.وی تصریح کــرد: ماده موثره 
هم به ســختی می رســد، اما بزرگترین 
مشکل صنعت دارویی این است که ارز به 
موقع در اختیار آن ها قرار داده نمی شود 
ارز دولتی در ســال گذشــته این موقع 
۴۲۰۰ تومان بود اما امســال ۲۸ هزار و 
۵۰۰ تومان شده است. هفت برابر شده 
است و صنعت داروسازی باید هفت برابر 
نسبت به سال گذشته سرمایه بیشتری 
بیــاورد تــا بتواند کار خود را انجام دهد، 
امــا آیا نقدینگی کارخانه های ما ۷ برابر 
بیشتر شده اســت. سیستم بانکی قول 
داده بــود تــا از کارخانه ها حمایت کند. 
کارخانــه توان تامین نقدینگی را ندارد 
و نمی توانــد مــواد اولیه را به موقع وارد 
کنند همه این مشــکلات خودش را در 

قالب کمبودهای دارویی نشان می دهد 
که مردم را به ستوه آورده است.

صنایع داروسازی ایران با توجه 
به مشکلات اقتصادی به شدت 

آسیب پذیر شده است
همایون سامه یح، عضو کمیسیون بهداشت 
مجلس در این رابطه گفت: صنایع داروسازی 
ایران با توجه به مشکلات اقتصادی به شدت 
آســیب پذیر شــده است و ما باید حمایت 
کامل خودمان را نه تنها از صنایع داروسازی 
بلکه تمام صنایعی که در ایران فعال هستند 
انجام دهیم تا از ورشستگی احتمالی این 
صنایع جلوگیری شــود بــه ویژه این که 
صنایع داروسازی برای کشور حیاتی است 
و باید از آن حمایت کنیم.عضو کمیسیون 
بهداشــت درباره گلایه صنایع داروسازی 
از قیمت گذاری دســتوری، خاطر نشــان 
کرد: در بودجه ســال ۱۴۰۱ مصوب شــد 
که قیمت های دارو مطابق شــهریور سال 
۱۴۰۰ باشــد و افزایش پرداخت توســط 
بیمار انجام نشــود. این مســئله از طریق 
طرح دارویار در سال ۱۴۰۱ مطابق قانون 
بودجه و مصوبات مجلس از طریق وزارت 
بهداشــت پیگیری و اجرایی شد. از سوی 
دیگر طــرح دارویار به دلیل اینکه بودجه 

لازم آن از ســوی ســازمان برنامه و بودجه 
تامین نشــد، متاسفانه با مشکلات زیادی 
مواجه شــد.وی تصریح کرد: متاسفانه در 
حال حاضر قفســه های داروخانه از دارو پر 
نیســت و برخی از داروها از داروهای ساده 
تا داروهای خیلی خاص کمیاب است. نظر 
من این است که میزان فرانشیز دارو توسط 
بیمار را به ۳۰ درصد برگردانیم واین مخالف 
قانون نیســت، چراکه در سال ۱۴۰۱ این 
مصوب شده بود و برای سال ۱۴۰۲ چنین 

قانونی نداریم.

مهاجرت شرکت های داروسازی از 
ایران به ترکیه

بر اســاس این گزارش، بعد از مهاجرت 
کادر بهداشت و درمان به خارج از کشور 
و طبابت در کشــورهای حاشــیه خلیج 
فــارس، اروپا، کانادا و آمریکا، حالا عضو 
کمیسیون بهداشــت و درمان مجلس، 
مدعی شــده که شرکت های داروسازی 
هــم قصد مهاجرت به ترکیــه را دارند.

محمدعلی محســنی بندپــی، در مورد 
انتقال چند کارخانه داروســازی ایرانی 
بــه ترکیه، گفت: کشــور مــا به صورت 
کامــل بــه خودکفایی دارو نرســیده 
اســت، زمانی می توانیم ادعا کنیم که در 
حوزه دارو به خودکفایی رســیده ایم که 
مردم بدون هیچ دغدغه ای دسترســی 
بــه داروی با کیفیت و مطلوب داشــته 
باشــند، اما واقعیت این اســت که مردم 
به شــدت از کمبود و کیفیت پایین دارو 
ناراضی هســتند.وی با انتقاد از مهاجرت 
نخبگان کشــور، یادآور شد: از مهاجرت 
ســرمایه های مادی گرفتــه تا معنوی 
همه مباحث نگران کننده ای هســتند.

محسنی بندپی تأکید کرد: یکی از دلایل 
خروج شــرکت های داروسازی از کشور 
و مهاجرت آنها به ســمت کشــورهایی 
ماننــد ترکیه می توانــد تلاش آنها برای 
کاهش دغدغه هایشان باشد، البته تمام 
اراده دولت ســعی در نگهداشت سرمایه 
مادی و معنوی و تسهیل مسیر آنها است، 
اگرچه این مشــکلات نمی تواند بهانه ای 

برای خروج آنها از کشور باشد.

7جامعه
 معاون توسعه مشارکت های مردمی 

کمیته امداد تهران خبر داد؛

 دست متکدیان 
در جیب صندوق های صدقه

معاون توســعه مشــارکت های مردمی کمیته 
امــداد تهــران گفت: مــردم خیرخواه ســال 
گذشــته در اســتان تهران حدود ۶۳میلیارد و 
۵۰۰ میلیــون تومان صدقه  پرداخت کرده اند.
محمد دهرویه، درباره ســرقت از صندوق های 
صدقه نیز گفت: صندوق های خیابانی  دائماً در 
معرض سرقت از سوی متکدیان و معتادان قرار 
دارند که به طور غیرقانونی مورد سوءاســتفاده 
قرار می گیرند.سیاســت  ما روی جمع آوری این 
صندوق ها است اما باید گسترش و ترویج فضای 
صدقه های الکترونیکی در کشور صورت بگیرد 
تا بتوان این طرح را اجرا کرد.اما سیاســت ها در 
صندوق های اماکن این است که این صندوق ها 
باقی بمانند چرا که امنیت این صندوق ها تأمین 
می شــود اما در تلاشــیم تا صندوق های معابر 
و خیابان هــا کاهش پیــدا کند.وی اضافه کرد: 
در تمامــی صندوق هــای خانگی کد های کیو 
آر)QR_code( نصب شــده است و مردم از هر 
دو روش برای پرداخت صدقه اقدام می کنند اما 
بسیاری از مشترکان خانگی ترجیح می دهند که 
صدقه های فیزیکی باقی بماند. معاون توســعه 
مشــارکت های مردمــی تهران بــه آمارهای 
مســئولان جمــع آوری صندوق های صدقه در 
تهران اشاره کرد و گفت: در حال حاضر ۲۴۴ نفر 
در تهران صندوق های صدقه را تخلیه می کنند 
و روزانه شــاهد سرقت هایی از صندوق هایمان 
هســتیم که از سوی متکدیان صورت می گیرد 

نیروی انتظامی نیز با ما همکاری می کند.

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس:

 دانش آموزان مناطق محروم 
با محصلان مدارس غیرانتفاعی 

پایتخت رقابت نمی کنند
عضو کمیســیون آمــوزش و تحقیقات مجلس 
شــورای اســلامی با بیان اینکه یکی از دلایل 
مفهومــی بودن ســوالات امتحانات نهایی پایه 
دوازدهم این است که باید به سمت فهم مطالب 
درسی رفت گفت: نمی توان با صراحت گفت که 
طراحی سوالات مفهومی به ضرر مناطق محروم 
اســت چرا که دانش آمــوزان مناطق محروم با 
دانش آموزان مناطق برخودار قیاس نمی شوند.

مهرداد ویس کرمی در توضیح بیشتر ضمن اشاره 
به اینکه سهمیه مناطق سر جای خود قرار دارد 
و هنگام اعلام نتایج کنکور ترازبندی می شــود، 
افزود: به نظر نمی رســد که طراحی ســوالات 
مفهومی به ضرر مناطق محروم باشــد چرا که 
داوطلب ســاکن در منطقه ۳ با سایر داوطلبان 
این منطقه مقایســه می شود نه با داوطلبی که 
در تهران است و دانش آموزان مناطق محروم با 
دانش آموزان مناطق برخودار قیاس نمی شوند، 
این مغالطه شکل گرفته که دانش آموز مدرسه 
غیرانتفاعی تهران با دانش آموز یکی از روستا های 
سیستان وبلوچســتان مقایسه می شود اما برای 
عدالت آموزشــی مناطق کشــور به ۳ منطقه 
تقســیم شــده و مقایســه عادلانه است. عضو 
کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اســلامی در ادامه با بیان اینکه در حال حاضر 
۳۰ درصد از ظرفیت رشــته پزشکی به مناطق 
محــروم اختصاص یافته و ظرفیت پذیرش این 
رشته بیشــتر شده است، اظهار کرد: نمی توان 
با صراحت گفت که طراحی ســوالات مفهومی 
به ضرر مناطق محروم است و من در این مورد 
تردید جدی دارم.وی گفت: سال اولی است که 
این طرح اجرا شده و حتما پس از برگزاری کنکور 
ارزیابی های تحلیلی انجام می شود و اگر ایراداتی 
در این طرح وجود داشته باشد اصلاح می شود.

 مدیرکل دفتر برنامه ریزی 
و توسعه اجتماعی جوانان:

دهه هشتادی ها در آمار ازدواج 
پیشی گرفته اند

مدیر کل دفتر برنامه ریزی و توســعه اجتماعی 
جوانــان دربــاره ازدواج دهه های ۶۰، ۷۰. ۸۰ 
در کشــور اظهارد اشــت: در حال حاضر ازدواج 
دهه هشتادی ها از رونق بیشتری نسبت به دهه 
هفتادی و شصتی ها برخوردار است و این دهه در 
حال حاضر نسبت به دو دهه قب در زمینه آمار 
ازدواج پیشــی گرفته اند.حجت الاسلام مهدی 
متقــی فر افزود: اقتضای پنجره جمعیتی دلیل 
ازدواج بیشتر دهه هشتادی ها است ولی ما فقط 
به این دهه توجه ویژه نداریم بلکه برنامه ریزی ها 
و هدف گذاری ها برای ازدواج همه افراد مجرد 
دهه ۶۰، ۷۰ و ۸۰ اســت. مدیر کل دفتر برنامه 
ریزی و توسعه اجتماعی جوانان با اشاره به اینکه 
مراکز انتخاب همسر نقش کمک و تسهیل گری 
برای دهه هفتادی و شصتی ها در انتخاب گزینه 
مناسب را دارند و برنامه هایی در این راستا است، 
گفت: ۵۵ مرکز مجاز انتخاب همســر در کشور 

در حال فعالیت است.

آیا دردسرهای آراد کوه پایان می یابد؟

گرهای احتمال جابه جایی  اما و ا
»آرادکوه«

گان / گروه جامعه   زهرا آویژ
 آبان ماه ســال ۱۴۰۱ بود که گزارشــی از ناســا 
مبنــی بر وجــود توده گاز متان بر فراز ســایت 
پسماند آرادکوه منتشر شد و سر و صدای زیادی 
برپــا کرد. این موضوع با تایید محیط زیســت و 
تکذیب شــهرداری تهران همراه شــد.داریوش 
گل علیزاده - سرپرســت مرکز ملی هوا و تغییر 
اقلیم سازمان حفاظت محیط  زیست – در همان 
بازه زمانی درباره وجود گاز متان بر فراز آرادکوه 
گفــت: متــان گاز گلخانه ای اســت که اکنون از 
مراکزی ماننــد دامداری ها، گاوداری ها و مراکز 
دفــن زباله متصاعد می شــود. مرکز آرادکوه نیز 
بیش از ۶۰ ســال اســت که به محل دفن زباله 
تبدیل شــده و مقدار قابل توجهی گاز متان در 
آن مکان وجود دارد که البته این موضوع ظرفیت 
بسیار خوبی است.به گفته زهره عبادتی - معاون 
محیط زیســت انسانی اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان تهران - هنگام دفن زباله یک سری 
فرایندهــای بی هوازی در مراکز دفن زباله اتفاق 
می افتد تا پســماندها تجزیه شوند که در نتیجه 
این فعالیت ، گاز متان تولید می شود. تا زمانی که 
روش مدیریت پسماند، دفن زباله است، گاز متان 
هم تولید می شــود.پیام جوهرچی - معاون دفتر 
مدیریت پسماند سازمان حفاظت محیط  زیست- 
نیز با بیان اینکه در کشــورهای پیشــرفته برای 
طراحی محل دفن پســماند استحصال گاز دارند 
تــا به عنوان یــک منبع انرژی از آن در نیروگاه ها 
اســتفاده کنند، اظهار کرد: محل دفن زباله های 
ما قدیمی هســتند، به طوری که ۶۰ تا ۷۰ ســال 
از زمان احداث آن ها گذشــته اســت و تاسیسات 
لازم بــرای اســتحصال گاز از آن ها وجود ندارد. 
وی تاکید کرد: متاســفانه تاکنون شــهرداری ها 
اقدام خاصی انجام نداده اند این در حالیســت که 
وظیفه اصلی برعهده شــهرداری ها است. این در 
حالیســت که علیرضا زاکانی -  شــهردار تهران 
- دو هفتــه پس از انتشــار تصاویر ابرتوده متان 
در واکنش به انتشــار این گزارش گفت: هنوز از 
ســوی دستگاه های بالادستی چیزی به ما اعلام 
نشــده است و البته ناسا همه چیزش دروغ است 
و ایــن هــم دروغ اســت. زاکانی چهار روز پس از 
اولین واکنش خود نیز اظهار کرد: تیم دانشگاهی 
تشکیل شده تا این موضوع را بررسی کند البته تا به 
حال شرایطی یا دلیلی که ادعای ناسا را تایید کند 
پیدا نکردیم اما چون شائبه برای مردم ایجاد شده 
این مورد را بررسی و نتایج را اعلام خواهیم کرد.

علی ســلاجقه ، رییس ســازمان حفاظت محیط 
زیســت کشــور درباره اقدامات انجام شده برای 
این مرکز دفع پســماند، اظهار کرد: شــهرداری 
درباره موضوع آرادکوه پای کار است و به صورت 
پیوســته اقدامات مناســب را انجام می دهد. از 
جمله مهم ترین اقدامات کنترل شــیرآبه است و 
پســاب موجود در آن منطقه به پساب با کیفیت 
برای کشــاورزی تبدیل می شود. تصفیه خانه ها 
نیز گسترش یافته است اما بخش مهم دیگر این 
 Refuse Derived( اســت که پساب به سوخت
Fuel( تبدیل شــود و ســوخت مورد نیاز صنایع 
ســیمان به کارخانه های ســیمان استان تهران 
برســد که این مسئله بســیارمهم و جدی است 
و در دســتورکار کمیته و کارگروه پســماند قرار 
دارد.رییس سازمان حفاظت محیط زیست کشور 
افــزود: یک موضوع بســیار مهم و قابل توجه در 
شــهرداری، جابه جایی پسماند از منطقه آرادکوه 
اســت که البته شهرداری در این زمینه اقدامات 
مناســبی انجام می دهد. شهرداری مشاورانی را 
به کار گرفته اســت و در زمینه تبدیل پسماند به 
ارزش افزوده در تلاش هستند. سلاجقه در پایان 
درباره جابه جایی پســماند تاکید و تصریح کرد: 
جابه جایی پســماند یک موضوع اساسی است تا 
بتــوان چند نقطــه مختلف جغرافیایی در تهران 
و در فاصله با شــهر را جانمایی ســپس پســماند 
را بــه ایــن مناطق منتقل کننــد. در این زمینه 
مکاتباتی نیز با ســازمان محیط زیســت توسط 
شهرداری انجام شده است اما تاکید ما بر مسئله 
مهم تفکیک در مبدا اســت که یک اقدام اصولی 
محسوب می شود.بر اساس این گزارش، مجتمع 
پــردازش و بازیافت زباله آرادکوه از تأسیســات 
دفع و بازیافت پســماندهای شهر تهران است که 
در بخش کهریزک شهرســتان ری استان تهران 
واقع شــده  اســت. مجتمع آرادکوه در کیلومتر 
۲۳ جــاده قدیم تهران-قم و در جنوب کهریزک 
واقع شــده ا ست.این مرکز روزانه به طور متوسط 
۳۰ هزار تن انواع پســماندهای مختلف از منابع 
مختلف تولید همچون مناطق ۲۲ گانه، شهرک و 
شهرهای اطراف، مراکز بهداشتی و درمانی، لجن 
و سرشــاخه و … جهت امحا و دفع به این مرکز 
ارســال می شود. تأسیسات مختلفی در خصوص 
دفع و بازیافت پســماندهای شــهر تهران در این 
مجتمع مشغول به فعالیت هستند که از آن جمله 
می توان به واحدهای پردازش، ســایت هوادهی 
تولید کمپوســت، واحدهای پالایش کمپوست، 
ســامانه ریجکت سوز و واحد تصفیه خانه شیرآبه 
اشاره کرد.گفته می شود ظرفیت پذیرش آرادکوه 
تمام شده است اما حجم بالای زباله های ارسالی به 
آرادکوه  هنوز ادامه دارد و ارتفاع برخی از کوه های 
زباله در این سایت به ۶۰ متر می رسد.این مسئله 
موجب بروز مشــکلات زیست محیطی بسیاری 

برای شهر تهران و محیط اطراف آن شده است.

خبر ویژه

 از اردیبهشــت ماه ســال جاری دور جدید و اصلی 
اجرای طرح پزشــکی خانواده بــرای ارائه خدمات 
مطلوبتر به بیماران در ۵۷ شــهر کشــور آغاز شــد. 
در ایــن طرح بیماران با مراجعه به مراکز ســلامت 
شهری و روستایی تحت ویزیت پزشک عمومی قرار 
می گیرنــد و در صــورت نیاز به مراکز ســطح ۲ و ۳ 
ارجاع داده می شــوند. سعید کریمی، معاون درمان 

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در پاسخ به 
این پرســش که »چه مشــوقی برای پزشکان و ماما 
ها در طرح پزشــکی خانواده در نظر گرفته شــده 
اســت؟«، بیان داشــت: برای اینکه پرکردن سامانه 
مربوط به مراجعه بیماران وقت گیر است،پیشــنهاد 
دادیم مشــوق دولتی به پزشــک و مرکزی که بیمار 
ارجاعی را می پذیرد، ارائه شــود. معاون درمان وزیر 

بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی در ادامه خاطر 
نشان کرد: برای بیمار نیز فرانشیز را کاهش دادیم؛ 
به طوری که در شــهرهای زیر ۲۰ هزار نفر ویزیت 
بیماران رایگان اســت و اگر کســی از مسیر ارجاع به 
بیمارســتان برود برای شهرهای بالای ۲۰ هزار نفر 
نیــز ۹۵ درصد هزینه درمان بیمار را بیمه پرداخت 

می کند و بیمار فقط ۵ درصد پرداخت می کند.

معاون درمان وزیر بهداشت پاسخ داد؛

کدام است؟ ح پزشکی خانواده  مشوق های طر

اینفوگرافی 

ایران گذرگاه 
ترانزیتی شد

در دولت سیزدهم 
ایران تبدیل به گذرگاه 

ترانزیتی شد.

این خبر را جدی بگیرید؛

 تماس هایی که برایتان 
گران تمام می شود

رئیس اداره پیشگیری از جرائم سایبری مرکز تشخیص و پیشگیری از جرائم پلیس 
فتا فراجا گفت: کلاهبرداران با جمع آوری اطلاعات منتشر شده افراد از فضای مجازی 
و تماس با آن ها و ارائه برخی از اطلاعات هویتی به راحتی شــهروندان را فریب داده 
و حســاب بانکی آن ها را خالی می کنند.ســرهنگ حامد محمدی سپاسی در تشریح 
جزئیات این خبر گفت: مجرمان ســایبری با داشــتن اطلاعات بانکی قربانیان و ارائه 
اطلاعات اولیه به راحتی اعتماد شــهروندان را جلب کرده و خواهان اعلام کد ارســال 
شده از شهروندان می شوند و شهروندان غافل از همه جا با اعلام کد ارسالی با برداشت 
غیرمجاز از حساب بانکی خود روبه رو می شوند. در همین راستا شهروندان باید توجه 
داشته باشند که به هیچ عنوان کدهای ارسالی برای گوشی خود را در اختیار افرادی 
که با آن ها تماس تلفنی گرفته اند، نگذارند.سپاسی با بیان اینکه کلاهبرداران تلفنی با 
معرفی خود به عنوان کارمند بانک و دادن اطلاعات فردی خواهان دریافت کد ارسالی 
می شوند، گفت: در این شیوه، کلاهبردار با شماره شخصی فرد تماس گرفته و به بهانه 
مشــکل و نقصی در اطلاعات حســاب بانکی افراد، پس از دریافت اطلاعات حســاب، 
نظیر شماره کارت از فرد می خواهد تا کد پیامک شده به تلفن همراهش را برای وی 
بازخوانی کند. این در حالی است که سیستم بانکی تمامی اطلاعات مشتریان خود را 
دارد و در صورت بروز مشکل حتماً از شهروندان می خواهد که به شعب بانکی مراجعه 
و مشکل بانکی به وجود آمده را مرتفع کنند.وی با بیان اینکه مجرمان با جعل عنوان 
ســازمان های دولتی به دنبال سوءاســتفاده از شــهروندان و خالی کردن حساب های 
بانکی آن ها هستند، گفت: شهروندان به هیچ عنوان فریب این دست از کلاهبرداران 
را نخورده و کدهای ارســالی برای گوشــی خود را در اختیار تماس گیرندگان تحت 
عنوان کارمند یا نماینده  یک سازمان و اداره قرار ندهند.وی برنده شدن در مسابقات 

رادیو و تلویزیونی را از دیگر ترفندهای کلاهبرداران تلفنی خواند.
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پرده نقره ای 

 »منفی 14«؛
 مستندی جدید درباره کودکان کار

تهیه کننده مستند "منفی ۱۴" که درباره کودکان 
کار اســت می گویــد: جامعه در ایــن مقوله دچار 
ســردرگمی شــده  و همین موضوع زمینه را برای 

تصمیمات غلط فراهم کرده است.
 »منفی ۱۴« مســتند جدیدی درباره کودکان کار 
است که به کارگردانی گیتی باقری و تهیه کنندگی 
مشترک محمدرضا امامقلی و مرتضی سازنده ساخته 
شده است. این مستند هفته گذشته در حوزه هنری 
قزوین رونمایی شــد.امامقلی با اشاره به سوژه این 
فیلم مستند گفت: مستند »منفی ۱۴« به واکاوی 
نقش نهادهای اجتماعی در حوزه مســئولیت آنان 
درباره کــودکان کار و خیابانی می پــردازد. در این 
مستند سعی کردیم قبل از هر چیز مسئله شناسی 
این موضوع را که همواره مورد بحث هم بوده است، 

بررســی کنیم و به این سؤال 
مهم پاسخ بدهیم که کودکان 
کار و خیابانی بر چه اساســی 
ایجاد شــده و چه عواملی در 
رشــد کمی آنان نقش داشته 
اســت؟وی اضافــه کــرد: از 
سویی دیگر، ســراغ نهادهای 
مختلف درگیــر این موضوع 
می رویم و به دنبال پاسخ این 
پرسش هســتیم که تاکنون 
چه کارهایی انجام شده و چرا 
این کارها تاکنــون به نقطه 
درستی برخورد نکرده است؟ 
در این بخش به نظر می رسد 
که نه تنها مسئله را به درستی 

شناسایی نکردیم، بلکه گلوگاه های حساس مرتبط 
با کودکان نیز مشخص نشده است.

این مستندساز با یک مثال صحبت های خود را ادامه 
داد و گفت: برای مثال، چند سال پیش، تلویزیون 
ســریالی به نام »آوای باران« را درباره کودکان کار 
ساخت که در آن نشان می داد آنها زیرنظر یک باند 
فعالیت می کنند و مردم نباید بهشان کمک کنند. 
از ســویی دیگر در فضای مجازی اطلاعات دیگری 
بازنشر داده می شود. همین موضوع نوعی سردرگمی 
را نه تنها بین مردم، حتی در بین مسئولین نیز ایجاد 
کرده است. جالب است بدانید معاون بهزیستی در 
مصاحبه ای که با ما داشــت می گفت: »خود منم 
نمی دانم بالأخره باید به کودکان کار کمک کرد یا 
خیر؟!«تهیه کننده مستند »منفی ۱۴« با اشاره به 
عدم مسئله شناسی دقیق در موضوع کودکان کار 
گفت: به نظر می رسد در موضوع کودکان کار دچار 

نوعی تقلیل گرایی به موضوعات بسیار سطح پایین 
شده ایم و همین اتفاق باعث شده تا مسئله، درست 
شناسایی نشود. مســئله درست در جایی است که 
نوعی بازارِ کف خیابانی در شهرها ایجاد شده و روز 
به روز نیز رشد و توسعه پیدا می کند. بنابراین برای 
این موضوع باید فکری کرد که خود به خود به حل 
شدن کودکان کار نیز منجر می شود.وی تصریح کرد: 
جالب اینجاست که در متن برنامه ششم توسعه آمده 
است: در سال پایان اجرای این برنامه، کودکان کار 
باید ۲۵ درصد کم شوند! باید این سؤال را پرسید که 
۲۵ درصد از چه قدر؟ آیا آمار دقیقی از تعداد کودکان 
کار داریم؟ متأســفانه نداریم. عــده ای می گویند 
اتفاقات اخیرِ افغانستان باعث شــد تا کودکان کار 
در ایران بیشتر شــوند، اما برای همین موضوع نیز 
ســند و آمار دقیق نداریم.او 
ضمن بیان اینکــه آمارهای 
بســیار کــم از این آســیب 
اجتماعــی تصمیم گیری ها 
را غلــط و غیراثرگــذار کرده 
اســت، گفت: آمارهای بسیار 
کمی از کودکان کار در کشور 
داریم و مسئله شناســی مان 
ضعیف است. به همین دلیل 
اشــتباه  تصمیم گیری هــا 
می شود و اقدامات انجام شده 
نیز اثرگــذار نخواهد بود. باید 
برای این موضوع فکری بکنیم. 
از ســویی دیگر، یک معضل 
اجتماعی باید به دســت خود 
مردم حل شود و دولت به تنهایی نمی تواند چیزی 
 NGO را عوض بکند. به همین دلیل است که نقش
ها در اینجا بسیار مهم و پررنگ می شود.امامقلی در 
پایان درباره یک اتفاق تازه سخن گفت: در حاشیه 
ساخت این مســتند یک اتفاق مهم و ویژه نیز رخ 
داد و آنهم امضای یک تفاهنامه با دادستانی قزوین 
بود. براین اســاس تفاهم کردیم که درباره جرایم 
موضوعات اجتماعی، مجــازات جایگزین بگیرند. 
هفته گذشته اولین حکم را معاون دادستان قزوین 
زد. برای کسی که مزاحمت برای نوامیس ایجاد کرده 
بود و طبق قانون باید پولی را می داد، مقرر شد تا این 
پول را برای ساخت یک فیلم در همین موضوع بدهد 
و خودش نیز تا پایان کار باید جز عوامل حضور داشته 
باشد. پیش از این، پول جریمه به خزانه واریز می شد 
و می رفت، اما با این کار، از طریق ساخت یک فیلم 

فرهنگ سازی صورت می گیرد.

کتابکده

با هوش مصنوعی جوان بمانید
تحقیقات پیشــرفته در حوزه هوش مصنوعی سه 
ترکیب را شناسایی کرده اســت که بیماری های 
مرتبط با افزایش ســن را هدف قــرار می دهند؛ 
شناسایی موفقیت آمیز این سه ترکیب شیمیایی 
دارای توانایی قابــل توجهی برای هدف قرار دادن 
ســلول های نادرســت مرتبط با پیری است.این 
رویکرد پیشــگامانه، فناوری هــوش مصنوعی را 
با تلاش های توســعه دارو ترکیب می کند به این 
معنی که به طور قابل توجهــی مقرون به صرفه تر 
از روش های غربالگری مرسوم خواهد بود و امکان 

کشف این ترکیبات را فراهم می کند.

 الگوریتم های هوش مصنوعی
داروهای ضد پیری امیدوارکننده

یافته های مطالعه جدید نشان می دهد که داروهای 
شناسایی شده با این روش، پتانسیل این را دارند 
که به طور موثــر و ایمن ســلول های پیری را که 
ســلول های معیوب مرتبط با طیف وســیعی از 
بیماری ها مانند سرطان، بیماری آلزایمر، کاهش 
بینایی و تحرک مرتبط با افزایش ســن هستند را 

از بین ببرند.
اگرچه تحقیقــات قبلی برخی از پتانســیل های 
اولیه را نشان داده است، شناسایی مواد شیمیایی 
که قادر بــه هدف قــرار دادن و از بین بردن ایمن 
سلول های پیر هستند، محدود باقی مانده است. به 
گفته محققان، چالش در این واقعیت نهفته است 
که بسیاری از داروهای سنولیتیک سمیت بالایی 
نسبت به سلول های طبیعی و سالم در بدن نشان 
می دهند.سنولیتیک ها مولکول هایی هستند که 
ســلول های پیر را هدف قرار داده و آنها را از بین 
می برند و با ایــن روش از روند پیــری جلوگیری 
می کنند. دانشــمندان بیــان کردنــد حتی اگر 
سنولیتیک ها با تاخیر در زندگی مورد استفاده قرار 
گیرند، قادر به کاهش میزان سلول های پیر خواهند 
بود.محققان دانشگاه ادینبورگ، به رهبری گروهی 
از دانشمندان، روشــی نوآورانه ایجاد کرده اند که 
از هوش مصنوعی )AI( برای شناســایی داروهای 
سنولیتیک استفاده می کند. این گروه با استفاده 
از داده های بیش از ۲۵۰۰ ســاختار شــیمیایی 
استخراج شــده از مطالعات گذشــته، با موفقیت 
یک مدل یادگیری ماشــینی را برای تشــخیص 
ویژگی های ضروری مرتبط با مواد شیمیایی دارای 
فعالیت ســنولیتیک آموزش داد. متعاقبا، گروه با 
اســتفاده از مدل های خود، غربالگری جامع بیش 
از ۴۰۰۰ ماده شــیمیایی را انجام داد که منجر به 
شناسایی ۲۱ داروی احتمالی برای ارزیابی تجربی 

بیشتر شد.

؛ غلبه بر چالش ها حذف سلول های پیر
آزمایش هایی که در سلول های انسانی در محیط 
آزمایشگاه انجام شد، از قابلیت قابل توجه سه ماده 
شــیمیایی به نام های جینگژین، پری پلوسین و 
اولاندرین برای از بین بردن سلول های پیر و حفظ 
یکپارچگی ســلول های ســالم پرده برداری کرد.
قابل توجه است، هر ســه ترکیب از منابع طبیعی 
موجود در داروهای گیاهی ســنتی، همانطور که 
توسط گروه تحقیقاتی برجسته شده است، مشتق 
شده اند. علاوه بر این، اولاندرین در مقایسه با داروی 
سنولیتیک پیشرو فعلی در دسته خود، اثربخشی 
برتری را نشان داد.دکتر ونسا اسمر-بارتو، محقق 
اصلی موسسه ژنتیک و سرطان دانشگاه ادینبورگ 
و دانشکده انفورماتیک، نظرات خود را در مورد این 
موضوع بیان کرد: »این کار از همکاری فشرده بین 
دانشمندان داده، شــیمیدانان و زیست شناسان 
حاصل شد. با بهره گیری از نقاط قوت این ترکیب 
بین رشته ای، ما توانستیم مدل های قوی بسازیم 
و با استفاده از داده های منتشر شده برای آموزش 
مدل، در هزینه های غربالگری صرفه جویی کنیم. 
امیدوارم ایــن کار فرصت های جدیــدی را برای 
تســریع اســتفاده از این فناوری هیجان انگیز باز 

کند.«

 کشف داروی مبتنی بر هوش مصنوعی
نوآوری های دانشگاه ادینبورگ

 Nature ایــن مطالعه کــه در مجلــه معتبــر
Communications منتشــر شــده، از سوی 
موسسات مختلف ازجمله شــورای تحقیقات 
پزشکی، تحقیقات ســرطان انگلستان، بریتانیا 
حمایت شده اســت. همچنین از طریق مرکز 
تحقیق و نوآوری انگلســتان )UKRI(، شورای 
تحقیقات ملی اســپانیا و همــکاری محققان 
دانشگاه کانتابریا، اسپانیا و موسسه آلن تورینگ 
نیز تقویت شده است.این مطالعه نشان دهنده 
نقطه عطف مهمی در زمینه علوم رایانه و هوش 
مصنوعی )AI( است که بر اســاس تاریخ غنی 
دانشگاه ادینبورگ در این رشته هاست که ۶ دهه 
را در بر می گیرد.برای تجلیل از این دستاوردها 
و کشف آینده علوم رایانه و هوش مصنوعی در 
ادینبورگ، مجموعه ای از رویدادهای یک ساله 
برنامه ریزی شده اســت.دکتر دیگو اویارزون از 
دانشکده انفورماتیک و دانشکده علوم زیستی 
دانشــگاه ادینبورگ گفت: »این مطالعه نشان 
می دهد کــه هوش مصنوعــی می تواند به طور 
باورنکردنی در شناســایی نامزدهــای دارویی 
جدید، به ویــژه در مراحل اولیه کشــف دارو 
همچنین برای بیماری هایی با بیولوژی پیچیده 
یا تعداد کمی از اهداف مولکولی شناخته شده 

موثر باشد و به ما کمک کند«.

» بازی بلندمدت«؛

 تفکر بلندمدت در دنیایی کوتاه مدت
کلید زندگی پرُمعنا چیست؟ این است که خودمان 
شــروطی برایش تعیین کنیــم. ما می توانیم تقریباً 
هر چیزی را که می خواهیم به دســت آوریم؛ البته 
نه در همان لحظه. اگر روشــمند باشــیم، پشــتکار 
داشــته باشــیم و گام هــای کوچک اما ســنجیده 
برداریم، می توانیم به آنجا برسیم. شاید این حرکت 
در ابتــدا به کندی پیــش رود، اما فواید آن اقدامات 
کــه در طــول زمان افزایش یافته ممکن اســت به 
نتایــج خیره کننده ای منجر شــود. بازی بلندمدت 
که یعنی اجتنــاب از رضایتمندی کوتاه مدت برای 
تــلاش در جهــت هدفی مبهم اما باارزش در آینده، 
کار ســاده ای نیســت. اما مطمئن ترین مسیر برای 
دستیابی به موفقیت پایدار و معنادار در جهانی است 
که اغلب کارهای ساده، سریع و اساساً سطحی را در 
اولویت قرار می دهد.در کتاب بازی بلندمدت مفاهیم 
و راهبردهای اساســی که فرایند تفکر بلندمدت را 

تقویت می کنند، معرفی می شود. 
ایــن کتاب بــرای حرفه ای هایی طراحی شــده که 
از زندگی و کارشــان چیز بیشــتری می خواهند و 
برای رســیدن به آن نقطه حاضرند مســیر دشوارتر 
را برگزینند. این کتاب به سه بخش تقسیم شده است: 
»فضــای خالی«، »تمرکز بــر نقاط مهم« و »حفظ 
بــاور«.در بخش اول، »فضای خالی«، با بخشِ اغلب 
نادیده گرفته شــده بازی بلندمدت آشــنا می شوید. 
ابتدا، لزوم پاک ســازی عرشه. اگر آن قدر پرُمشغله و 
آشفته اید که نمی توانید فکر کنید، رهایی از ذهنیت 

کوتاه مدت تقریباً امکان پذیر نخواهد بود.
در بخش دوم، »تمرکز بر نقاط مهم«، به موشکافی 
تفکر بلندمدت پرداخته شــده و بررسی می شود که 
چگونه می توانیم اهداف درســت را شناســایی و به 
شکلی راهبردی و مؤثر آن ها را دنبال کنیم.بالاخره 
در بخش سوم، »حفظ باور«، به مسئله ای می رسیم 
که اغلب دشــوارترین بخش بازی بلندمدت اســت: 
حرکتِ روبه جلو با وجود مشــکلات و موانع.ممکن 
اســت مدیر اجرایی نیمه حرفه ای باشید و بخواهید 
بدانید گام بعدی چیست. ممکن است کارآفرینی و 
از اینکه ایده هایتان آن طور که می خواهید شــنیده 

نمی شود مستأصل شده باشید. 

قرص های ضدبارداری ریسک افسردگی را افزایش می دهند
تحقیقات نشان می دهد قرص های ضد بارداری ممکن است بر سلامت 

روان تأثیر بگذارد.
 افسردگی یکی از شایع ترین بیماری های روانی است و می تواند چندین 

علامت ناتوان کننده داشته باشد.
مطالعه اخیر نشان داد که داروهای ضد بارداری خوراکی ممکن است 
خطر افســردگی را در میان زنان نوجوان و بزرگســال، به ویژه در دو 

سال اول استفاده، افزایش دهد.
تحقیقــات در مــورد اینکه چه عواملی بر خطر افســردگی افراد تأثیر 
می گذارد ادامه دارد. اغلب خطر افســردگی شــامل ترکیبی از عوامل 

داخلی و خارجی اســت. اصلاح برخی عوامل خطر می تواند به کاهش 
خطــر افســردگی کمــک کند و تحقیق در مورد ایــن عوامل خطر را 

حیاتی می کند.
شــواهد نشان می دهد که اســتفاده از داروهای ضد بارداری خوراکی 

ممکن است در خطر افسردگی نقش داشته باشد.
مطالعه اخیر نشــان داد زنانی که از قرص های ضد بارداری اســتفاده 
می کنند ممکن اســت تا ۱۳۰ درصد خطر ابتلاء به افســردگی در آنها 
افزایش یابد، که این خطر به ویژه در دو سال اول استفاده از داروهای 

ضد بارداری خوراکی به مراتب بیشتر است.

محققان داده های بیش از ۲۶۴۰۰۰ زن را با استفاده از داده های بانک 
زیســتی انگلســتان بررسی کردند. در میان این زنان، حدود ۸۰ درصد 

در مقطعی از قرص های ضد بارداری استفاده کرده بودند.
محققان به بررسی این موضوع پرداختند که چگونه شروع قرص های 

بارداری با افسردگی مرتبط است.
محققــان در مــورد این رابطه این نظریه را مطرح می کنند که احتمالاً 
داروهای ضد بارداری هورمونی ممکن اســت بر ســلامت روان تأثیر 
بگذارنــد زیــرا این داروها با تغییر ســطوح هورمونی کار می کنند که 

می تواند بر خلق و خو و تنظیم عاطفی تأثیر بگذارد.

دریچه علم

عکس روز 

کاشت نشاء برنج در خرم آباد/ منبع : ایرنا

فناوری

آگهی مزایده عمومی )یک مرحله ای(آگهی مزایده عمومی )یک مرحله ای(
فروش ضایعاتفروش ضایعات

غلام حاجیوند-  شهـردار دورود 

شــهرداری دورود در نظــر دارد بــه اســتناد مجــوز شــورای محتــرم اســلامی شــهر بــه شــماره ۱5۱9 مــورخ ۱40۱/۱2/02 
نســبت بــه فــروش ضایعــات ســطل هــای زبالــه مکانیــزه بــا ورق آهنــی از طریــق مزایــده عمومــی اقــدام نمایــد. لــذا 
از کلیــه اشــخاص حقیقــی و حقوقــی دعــوت میشــود از مراحــل برگــزاری مزایــده )دریافــت اســناد( تــا ارائــه پیشــنهاد 
مزایدهگــران و بازگشــایی پاکتهــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت بــه آدرس )setadiran.ir( انجــام 

خواهــد شــد.
                           

کیلوگرم(اقلام ضایعاتردیف قیمت کارشناسی به ازای هر یک وزن تقریبی برآورد شده)
سپرده شرکت در مزایده)ریال(کیلوگرم)ریال(

4000130/00026/000/000 کیلوگرمسطل زباله آهنی1

ــزان ســپرده فراینــد ارجــاع کار می بایســتی بــه صــورت ضمانتنامــه بانکــی و یــا فیــش واریــزی بــه حســاب شــماره  ۱- می
0۱059۳6886002 نــزد بانــک ملــی شــعبه بلــوار معلــم بــه نــام شــهرداری دورود باشــد. مــی بایســت ضمانتنامــه از 
یکــی از بانکهــای معتبــر )مــورد تاییــد بانــک مرکــزی( بــوده و همچنیــن ضمانتنامــه و یــا فیــش واریــزی می بایســتی بنــام 
شــخص/ شــرکت باشــد. بــه ســپرده هــای کمتــر از میــزان مقــرر، چک شــخصی، ســفته و نظایــر آن ترتیب اثــر داده نخواهد 
شــد، ضروریســت اصــل ضمانتنامــه و یــا فیــش واریــزی در پاکــت در بســته و ممهــور تحویــل دبیرخانــه شــهرداری گــردد.

متقاضیــان شــرکت در مزایــده در صــورت عــدم عضویــت در ســامانه نســبت بــه ثبــت نــام و دریافــت گواهــی امضــای 
الکترونیکــی اقــدام لازم را بعمــل آورنــد.

2- به پیشنهادهای فاقد امضاء، مخدوش و مشروط ترتیب اثر داده نخواهد شد.
۳- هرگاه برنده اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

4- متقاضیان می بایست دارای پروانه مجاز کسب و مجوزهای قانونی از مراجع ذیصلاح باشند.
5-با توجه به برگزاری مرحله اول مزایده، حد نصاب شرکت کنندگان  حداقل سه پیشنهاد قابل بررسی می باشد.

6-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
۷- زمان انتشــار آگهی، توزیع و تکمیل اســناد از روز ســه شــنبه مورخ۱402/0۳/۳0 تا روز دوشــنبه مورخ ۱402/04/05 
ــورخ ۱402/04/۱5  ــنبه م ــا روز پنجش ــاز و ت ــورخ ۱402/04/06 آغ ــنبه م ــنهاد از روز سهش ــه پیش ــان ارائ ــود و زم ــد ب خواه

ادامــه خواهــد داشــت و متقاضیــان می بایســت پیشــنهادات خــود را در آدرس setadiran.ir بارگــذاری نمائیــد.
8- آخرین مهلت ارائه پیشنهادات روز پنجشنبه مورخ ۱402/04/۱5 راس ساعت ۱9:00 می باشد.

9- جلسه بازگشایی راس ساعت ۱0:00صبح روز شنبه مورخ ۱402/04/۱۷  می باشد.
۱0- ارائه پیشنهاد به منزله قبول تمامی شرایط مزایده از طرف شهرداری می باشد.

۱۱- سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مزایده مندرج می باشد.
اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده و ارائه پاکت الف

آدرس: لرستان، دورود، میدان ولایت، شهرداری دورود - شماره تماس : 066-4۳2۳80۱۳-۱5

تاریخ اولین انتشار روز سه شنبه مورخ ۱402/0۳/۳0
تاریخ دومین انتشار روز سه شنبه مورخ ۱402/04/06

 نوبت اول


